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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

آیا بازار ارز توافقی یک بازار کارآمد است؟

چالش های بازار 
نوظهور ارز توافقی

فرصت امروز: بانک مرکزی در ماه های اخیر با توسعه مرکز مبادله ارز و طلای ایران، اقدام به تاسیس بازار ارز توافقی 
کرده اس��ت. بازار ارز توافقی با هدف اصلاح سیاست های ارزی، بازگش��ت ثبات به اقتصاد، افزایش ارزآوری حاصل از 
صادرات غیرنفتی و کنترل رانت ارزی راه اندازی ش��ده و در هفته های اخیر جایگزین س��امانه نیما شده است. به نظر 
می رس��د پس از س��ال ها بحث کارشناسی بالاخره بازار ارز توافقی راه   اندازی شده است تا تعیین قیمت ارز به سازوکار 
بازار سپرده شود و بانک مرکزی نیز به وظیفه قانونی خود که اجرای نظام شناور مدیریت شده است، بازگردد. سوال اما 
اینجاست که چه تمهیداتی باید اندیشیده شود تا بانک مرکزی ناچار به بازگشت به نظام تثبیت ارز نشود؟ به عبارت 
دیگر، مسئولیت نهادهای حاکمیتی دیگر که سیاست   های آنها به طور مستقیم و غیرمستقیم بر بازار ارز موثر است، 
چیست؟ آیا این نهادها به مسئولیت   های خود در قبال نوسانات بازار ارز واقف هستند و نسبت به اعمال سیاست   های 
درس��ت و منطقی، اهتمام کافی دارند؟ به نظر می رس��د سیاست    ارزی به طور مستقیم از سیاست تجاری و سیاست 
خارجی کشور تاثیر می   پذیرد و این بدان معناست که موفقیت بانک مرکزی در اجرای نظام ارزی شناور مدیریت شده، 

منوط به الگوی منطقی سیاست تجاری و سیاست خارجی است.
با استناد به بخشنامه های موجود در وب سایت بانک مرکزی، تراکنش هایی که قبلا ذیل ارز اشخاص صورت...

روند صعودی ارزش ارزهای دیجیتال ادامه خواهد یافت؟
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فرصت امروز: گذار انرژي در جهان چه پیامدهایي براي بخش انرژي ایران به همراه داشـته است؟ این 
سوالی است که مرکز پژوهش هاي اتاق ایران در گزارش تازه خود مطرح کرده و در پاسخ بدان نوشته 

است: پیش از طرح و پاسخ به این پرسش، ضرورت دارد که ابتدا دو مسئله مورد بررسي قرار 
بگیرد؛ نخست اینكه نسبت شاخص هاي انرژي ایران با گذار انرژي در جهان به چه ترتیبي...

تحریم ها جلوی عرضه انرژی پاک در ایران را گرفته است

حلقه مفقوده تولید انرژی پاک

یادداشت

بازی ارزی
سیدمرتضی افقه

استاد دانشگاه شهید چمران اهواز
ب��ا روی کار آم��دن دول��ت 
چهاردهم و استقرار هیأت دولت 
و حتی پیش از آن، زمزمه هایی 
مبن��ی بر افزایش قیم��ت ارز و 
قیم��ت حامل های ان��رژی هم 
توسط پزش��کیان و هم همتی 
رئیس جمهور  می ش��د.  شنیده 
به نقل از برخی اقتصادخوانده ها 
اع��لام می کرد که فروش بنزین 
به قیم��ت ارزان موجب خروج 
ارز از کش��ور و مص��رف ب��الای 
بنزی��ن می ش��ود و وزیر اقتصاد 
معتقد بود و هس��ت که تفاوت 
ن��رخ ارز نیمایی و ب��ازار آزاد از 
یک طرف ب��رای واردکنندگان 
ران��ت ایج��اد ک��رده و از طرف 
دیگر باعث زیان صادرکنندگان 
و مانع بازگرداندن ارز به کش��ور 
خواهد  صادرکنندگان  توس��ط 
شد. ایشان مدعی است )انتظار 
دارد( ک��ه با ت��ک نرخی کردن 
قیم��ت ارز و ی��ا کاهش فاصله 
نرخ ارز نیمایی )که حالا نامش 
را ارز توافقی گذاشته اند( با بازار 
آزاد، ورود ارز به کش��ور افزایش 
یافته و بنابراین با افزایش عرضه 
ارز، قیم��ت آن کاهش می یابد، 
هرچند در وهله اول این قیمت 
افزایش یافته است. به هر حال، 
به دنب��ال این تصورات از حدود 
دو م��اه پی��ش بان��ک مرکزی 
اقدام به حذف ارز نیمایی نمود 
و قیم��ت آن را ب��ا عن��وان ارز 
توافق��ی به ش��دت افزایش داد، 
ام��ا آی��ا سیاس��ت ارزی جدید 
بانک مرکزی ب��ه نفع اقتصاد و 
فعالان بخش خصوصی است؟ یا 
اقتصاد  در  چالش های جدیدی 

کشور ایجاد می کند؟
ادامه در همین صفحه

واقعیت آن است که بعد از هفت سال تداوم تحریم های سخت 
و خالی شدن خزانه کشور توسط دو دولت قبل، دولت پزشکیان 
به ش��دت با کمبود منابع مال��ی برای تأمی��ن نیازهای مندرج 
در بودج��ه و پرداخت بدهی های دولت ب��ه بخش های مختلف 
اقتصاد مواجه است و بنابراین به دنبال منابع جدید مالی است؛ 
و چه منبعی آس��ان تر و سهل الوصول تر از افزایش قیمت کالاها 
و خدم��ات انحصاری دولت همچ��ون ارز و حامل های انرژی به 

خصوص بنزین.
تردیدی نیست که اعمال هر سیاستی، پیامدها و تبعاتی برای 
مردم و جامعه و کلا برای اقتصاد کش��ور خواهد داشت. در مورد 
سیاس��ت جدید وزارت اقتصاد و بانک مرکزی و پیش از بررسی 
تبعات و پیامدهای این سیاست، باید پرسید که آیا اصولا امکان 
تک نرخی ش��دن ارز در ش��رایط کنونی وجود دارد؟ و آیا تنها 
متغی��ر تأثیرگذار بر عرضه و تقاضا کالاه��ا و خدمات )از جمله 
ارز( قیمت اس��ت، که به تصور تعادل در بازار در اندیشه افزایش 

آن هستند؟
1

پیش از پاسخ به سؤالات فوق و تحلیل سیاست جدید وزارت 
اقتص��اد و بانک مرکزی، لازم اس��ت مقدم��ه ای ارائه کنم. آقای 
همت��ی وزیر اقتصاد، بنده و تع��دادی از اقتصادخوانده ها را برای 
»جلسه هم اندیشی پیرامون سیاست های وزارتخانه متبوع خود« 
در روز 6 دی م��اه 1403 دعوت نمود. این جلس��ه بیش از پنج 
ساعت به طول انجامید و ش��رکت کنندگان دیدگاه های خود را 
نسبت به این سیاست اعلام و توصیه هایی برای به نتیجه رسیدن 
آن به وزیر ارائه کردند. هرچند تعداد بیشتری از شرکت کنندگان 
از حذف ارز نیمایی حمایت و حتی از محدودکردن آن به کمتر از 
نرخ بازار آزاد انتقاد می کردند، اما بنده به دلایلی که در زیر ذکر 

می کنم، با این سیاست به شدت مخالفت نمودم.
2

ابتدا از وزیر و سایر حاضرین در جلسه پرسیدم: آیا می پذیرند 
که شرایط کش��ور در همه ابعاد سیاسی، اقتصادی و اجتماعی، 
بحرانی است؟ آیا می پذیرند شرایط کنونی از زمان جنگ هشت 
ساله به شدت وخیم تر است؟ زیرا در آن دوره، تجارت کالایی و 
مبادلات مالی و پولی برقرار بود، زیرس��اخت های کشور به دلیل 
سال ها سرمایه گذاری های پیش از انقلاب در بالاترین سطح خود 
ب��ود، مردم قانع و همراه بودند و س��رمایه اجتماعی در بالاترین 
س��طح خود بود، تورم در س��ال 1364 به رغم جنگ، کمترین 
میزان سال های پس از انقلاب را داشت، قیمت نفت در بالاترین 
رقم خود تا آن زمان بود و گروه های سیاسی به جز دو سه سال 
اول همه همس��و و همراه بودند و...؛ در حالی که امروز هیچ یک 
از شرایط آن دوره نه تنها وجود ندارد، بلکه در بسیاری موارد به 

شدت با آن دوره فاصله گرفته است.
3

همچنین پرس��یدم که آیا فرمول های اقتصادی مناسب برای 
کش��ورهای پیشرفته الزاما برای کش��ورهای در حال توسعه، آن 
هم از نوع بس��یار ویژه ایران یکی اس��ت؟ آیا مفروضاتی که در 
تئوری های اقتصادی موجود آموخته ایم و قاعدتا در آن کشورها 
حاکم اس��ت، در کشورهای در حال توس��عه و به ویژه در ایران 
یکسان اس��ت؟ آیا آنگونه که در تئوری تقاضا برای دانشجویان 
توضیح می دهیم، همه متغیرهای تأثیرگذار بر تقاضا ثابت فرض 
می شوند، در ایران و در شرایط بسیار بحرانی امروز )که در سطور 
بالا فهرست وار بیان شد( ثبات سایر متغیرها از جمله انتظارات و 
نگرانی تولیدکنندگان و مصرف کنندگان از آینده وجود دارد؟ و 
اگر سایر متغیرهای به خصوص انتظارات ثابت نباشند، می توان 
هم��ان نتایج را از تحلیل های اقتص��ادی گرفت؟ یعنی در حالی 
که به دلیل ش��رایط بی ثبات منطق��ه ای و فرامنطقه ای موجود، 
انتظارات مردم نسبت به آینده بدبینانه است، می توان با افزایش 

قیمت باز هم انتظار تعادل در بازار ارز را داشت؟
4

همچنین پرس��یدم: آیا ساختار سیاسی ما با آن کشورها یکی 
است؟ مثلا در انتخابات تابستان گذشته در انگلستان )که اتفاقا 
همزمان بود با ش��رایط انتخاباتی ایران پس از سقوط هواپیمای 
آقای رئیس��ی( ندیدند که نخس��ت وزیر منتخب در کمتر از دو 
ساعت پس از اعلام نتایج انتخابات، در دفتر محل نخست وزیری 
مستقر شد و کار را با کابینه ای آماده آغاز کرد؟ درحالی که بعد 
از گذش��ت شش ماه از انتخاب پزشکیان به عنوان رئیس جمهور 
چهاردهم هنوز بسیاری از تصمیمات و سیاست ها، معطل انتخاب 
و انتصاب مدیران میانی و س��طوح پایین تر در اغلب استان ها و 
شهرس��تان های کشور هس��تند؟ و در کش��وری که بسیاری از 
تصمیمات به افراد و نه برنامه ها متکی اس��ت، کدام سرمایه گذار 
مایل تا تثبیت کامل مدیران، حاضر یا مایل به س��رمایه گذاری 
است؟ آیا هیچ کشوری به اندازه ایران نیروهای متخصص، ماهر، 
نیمه ماهر، با تجربه و حتی نیروهای ساده خود را با بی اعتنایی و 
به دلیل تنگ نظری های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی از کشور 
می راند؟ آیا اصولا نیروهای انس��انی به خصوص دانش��مندان و 
دانش آموخته های دانش��گاه ها و مراکز آم��وزش عالی، به عنوان 
عوام��ل اصلی و بی بدیل پیش��رفت و رفاه و توس��عه، آنگونه که 
در کش��ورهای پیش��رفته اهمیت دارند، در ایران نیز ارزش��مند 
تلقی می ش��وند؟ اگر پاس��خ مثبت بود که این همه دانشمند و 
دانش آموختگان و نیروهای متخصص و ماهر و نیمه ماهر ایرانی 
به کشورهای پیش��رفته به خصوص به آمریکا )که اتفاقا دشمن 
تلقی می شود( و اروپا مهاجرت نمی کردند و موجب افزایش تولید 
ثروت و قدرت در آن کش��ورها نمی ش��دند. آی��ا با وجود چنین 
ساختارهای ضدتولید و ضدتوسعه ای، انتظار دارید با تغییر قیمت 
صرف��ا چند کالا )به خص��وص ارز(، اوضاع اقتصادی و اجتماعی 

کشور را سروسامان داد؟

5
آیا ب��ا وجود بی ثباتی ه��ای داخلی در حوزه های سیاس��ی و 
سیاس��تی، مدیریتی، تقنینی و وجود پرتنش ترین ش��رایط در 
منطق��ه و در اوج نگرانی نس��بت به بازگش��ت ترامپ به قدرت 
در آمریکا )به عنوان بانی تش��دید تحریم ها و دش��منی با نظام 
ایران(، هیچ س��رمایه گذاری اقدام به س��رمایه گذاری می کند؟ و 
آیا سیاست های اقتصادی در شرایط عادی با سیاست های دوره 
بی ثباتی و تنش های داخلی و خارجی که )همانگونه که ذکر شد( 

به مراتب از دوره جنگ وخیم تر است، یکسان است؟
6

حتی اگر ش��رایط کش��ور اینگونه ملتهب و بی ثبات نبود، آیا 
با وجود ساختارهای سیاس��ی و اقتصادی و اجتماعی معیوب و 
ضدتولید و ضدتوس��عه حاکم و متزلزل کنونی، حل مش��کلات 
اقتصادی با اصلاح��ات صرفا اقتصادی امکان پذی��ر بود )آنگونه 
که تع��دادی اقتصادخوانده های غافل یا بی اعتنا به این واقعیات 
ادعا می کنند(؟ تجربه سه نوبت به اصطلاح »جراحی اقتصادی« 
)دوره دولت های رفسنجانی، احمدی نژاد و رئیسی( نشان داد که 
نه تنها مش��کلات حل نشد، بلکه بعد از هر »جراحی اقتصادی« 
)در واقع، جراحی اقتصادی، اس��م رمز شوک های قیمتی است(، 
شرایط اقتصادی وخیم تر و تعداد بیشتری از طبقات متوسط به 

زیر خط فقر سقوط کرده اند.
7

در س��ال جاری نیز اصطلاح »ناترازی«، اسم رمز شوک های 
قیمتی جدیدی اس��ت که دولت آن را وس��یله ای برای تأمین 
کس��ر بودجه خود کرده اس��ت. واقعیت آن اس��ت که ریش��ه 
بس��یاری از ناترازی ه��ای نگران کننده امروزی، ن��ه در ناترازی 
قیمتی )ک��ه بهان��ه اقتصادخوانده ه��ای غافل ی��ا بی اعتنا به 
ریشه های غیراقتصادی شده است(، بلکه در ناترازی در بینش 
فلس��فی حکمرانان، تصمیم گیران و تصمیم س��ازان نسبت به 
معیش��ت و رفاه مردم و جامعه دارد. در بینش و نظام ارزش��ی 
حکمرانان، گرایش��ات ایدئولوژیک و سیاسی بر تأمین نیازهای 
معیش��تی و رفاهی مردم و جامعه با فاصل��ه زیاد اولویت دارد. 
در واقع، این اولویت گرایشات سیاسی و ایدئولوژی بر معیشت 
و رف��اه م��ردم را می ت��وان در تخصیص منابع مال��ی و بودجه 
)انبوه ردیف ه��ای بودجه ای( ملاحظه کرد. این نظام ارزش��ی 
ضدتوس��عه، به نوب��ه خود منجر به ایجاد نظام��ی از انتصاب و 
انتخاب کارگزاران حاکمیت )در هر س��ه قوه و در همه سطوح 
نهادها و دس��تگاه هایی که از بودج��ه عمومی ارتزاق می کنند( 
شده اس��ت، به گونه ای که گرایشات و اعتقادات ایدئولوژیک و 
سیاسی در انتخاب و انتصاب و گزینش کارگزاران حکومتی بر 
توانمندی ها و قابلیت های دانشی، تخصصی و مهارتیِ منجر به 
توسعه افراد، ارجحیت داشته است و در نهایت چنین ساختاری 
از انتص��اب و انتخاب کارگزاران منجر به ایجاد یک نظام اداری 

و بوروکراتیک ضدتولید و ضدتوس��عه شده که مسئول تمام یا 
بسیاری از ناترازی های بحران زای فعلی شده است.

8
در چنین ش��رایطی سیاس��تگذاران، تصمیم گیران و مجریان 
ناآش��نا با س��اختارهای اقتصادی و اجتماعی موج��ود، متأثر از 
ع��ده ای اقتصادخوانده غافل یا بی اعتنا به ش��رایط پیش گفته، 
راه حل را تنه��ا در افزایش قیمت ها )با نام اغواکننده اصلاحات 
ی��ا جراحی اقتص��ادی( می بینند و عجیب آنکه از شکس��ت در 

تجربه های مشابه گذشته نمی خواهند عبرت بگیرند.
9

با این توضیحات اکن��ون می توان ادعا نمود که بخش بزرگی 
از مش��کلات فعلی )از جمل��ه ناترازی های ایجادش��ده(، اگرچه 
نمود اقتص��ادی دارند اما چون ریش��ه هایی غیراقتصادی دارند، 
با نس��خه ها و فرمول های صرفا اقتصادی به خصوص شوک های 
قیمت��ی نه تنه��ا قابل حل نمی باش��ند، بلکه ای��ن ناترازی ها را 
عمیق تر و معیش��ت و رفاه مردم را وخیم ت��ر نموده و در نهایت 
به اتلاف وسیع منابع طبیعی و مالی کشور و فرصت سوزی های 

جبران ناپذیر )همچون چهار دهه گذشته( منجر می شود.
10

نتیجه آنکه ش��وک های قیمتی به خصوص شوک قیمتی ارز 
ک��ه یکی از محرک های اصلی تورم و افزایش قیمت هاس��ت، نه 
تنها اهداف موردنظر و اعلام شده وزیر اقتصاد )بازگشت ارزهای 
صادراتی، حذف رانت ها و افزایش صادرات( محقق نخواهد نمود، 
بلک��ه به افزایش بیش��تر قیمت ارز و در نتیجه وخیم تر ش��دن 
ش��رایط اقتصادی م��ردم و احتمال تکرار تنش های سیاس��ی و 

اجتماعی منتهی خواهد شد.
11

ام��ا برای حل مش��کلات در وهله اول هم��ه ارکان نظام باید 
غیرعادی و بحرانی بودن ش��رایط فعلی را بپذیرند: اوج تنش در 
منطقه به خصوص پس از س��قوط رژیم اسد از جمله تهدیدات 
رژیم صهیونیس��تی، بازگشت ترامپ و احتمال بازگشت تشدید 
تحریم ه��ا و کاه��ش درآمدهای نفتی در نبود ام��کان دور زدن 
تحریم ها، خزانه خالی، پایین ترین س��طح از سرمایه اجتماعی و 
بالا بودن نارضایتی های عموم��ی و... همچنین باید بپذیرند که 
وضعیت کنونی صرفا نتیجه عملک��رد دولت ها نبوده بلکه همه 
قوا و نهادهای تصمیم گیر در بروز وضعیت فعلی س��هیم بوده و 
بنابراین خروج از موقعیت حساس کنونی نیز خارج از توان دولت 
)به معنای قوه مجریه( و با مشارکت همه ارکان نظام امکان پذیر 

خواهد بود.
12

بنابرای��ن در کوتاه م��دت: حل مش��کل تحریم ه��ا و کاهش 
تنش ه��ای منطقه ای و فرامنطقه ای به خصوص با اروپا و آمریکا 
ب��ه هر نحو ممکن و در اس��رع وق��ت باید در اولوی��ت اقدامات 

تصمیم گی��ران نظام باش��د؛ تصمیم گیران و مجری��ان ناچار از 
اعمال سیاست های مناسب برای شرایط بحرانی و جنگ هستند 
)همچون همه کش��ورها از جمله کش��ورهای س��رمایه داری در 
شرایط مش��ابه(: دخالت بیش��تر دولت )به رغم ناکارآمدی های 
پیش گفته(، برخورد و س��ختگیری با اف��راد و گروه هایی که از 
سیاست های دوره بحران سوءاستفاده می کنند )از جمله رانت ها 
و امتیازات��ی که برای کاهش رنج مردم اعمال می ش��ود(؛ اعمال 
سیاست های حمایتی از انبوه مردم آسیب دیده و محروم ناشی از 
بی تدبیری ها و بی کفایتی های گذشته تاکنون شامل: جیره بندی، 
کنترل قیمت، کوپن، س��همیه و...؛ جلوگیری از خروج سرمایه؛ 
انجام برخی امور توس��ط دولت )مث��ل واردات کالاهای ضروری 
ب��ا قیمت های حمایتی( و...؛ بس��یاری از مراحل تصمیم گیری و 
اج��رای آنها باید خارج از روال اجرای��ی و بوروکراتیک ناکارآمد 
موجود و به صورت فوری انجام گیرند )همچون تصمیمی که در 
دولت رئیسی برای مولدسازی اخذ شد(؛ برای حذف سوءاستفاده 
از سیاست های حمایتی از جمله اعطای امتیاز و رانت به منظور 
کاهش فقر و نابرابری، اعمال سیاس��ت تبعیض قیمتی بر علیه 
ثروتمن��دان و ابرثروتمندان در برخی کالاه��ا مثل بنزین، ارز و 
سایر خدمات دولتی ضروری است؛ جلوگیری از خروج و قاچاق 
کالاهایی که برای حمایت از معیش��ت مردم، مش��مول دریافت 
رانت ش��ده اند )از جمله قاچاق بنزینی که ریاست جمهور میزان 

آن را 20 میلیون لیتر در روز اعلام نمود(.
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در میان مدت: حذف انبوه ردیف های تحمیل ش��ده بر بودجه 
)از سفره مردم در طول سه دهه گذشته و عمدتا توسط صاحبان 
قدرت(: ش��امل تمامی ردیف هایی که هی��چ کمکی به افزایش 
تولی��د و رف��اه اقتصادی یا بهبود کمی و کیف��ی خدمات دولت 
نمی کند و تنها به افزایش کس��ری بودجه و تورم منتهی ش��ده 
و می ش��ود. از جمه ای��ن ردیف های زائد و تک��راری می توان به 
انبوه بودجه های اختصاص داده ش��ده به نهادها و دس��تگاه های 
بی خاصیت اش��اره کرد: تعداد زیاد دانش��گاه ها و مراکز آموزش 
عالی یا مراکز پژوهشی ای که هیچ کمکی به افزایش تولید ملی 
نمی کنند، بسیاری از ردیف های فرهنگی و بسیاری از ردیف هایی 

که به فعالیت های مشابه و موازی تعلق می گیرد، و... .
14

و در بلندم��دت: اصلاح در نظام ارزش��ی و اولوی��ت دادن به 
پیشرفت و رفاه اقتصادی در مقابل اولویت های سیاسی. لازم به 
ذکر اس��ت که نیل به رفاه اقتصادی و اجتماعی، بستر لازم برای 
گس��ترش و ترویج ارزش های مذهبی و فرهنگی و اجتماعی را 
فراهم می کند، درحالی که طبق تجربه چهار دهه گذشته ترجیح 
اولویت های ایدئولوژیک و سیاس��ی به معیشت و رفاه اقتصادی 
مردم، هم به اعتقادات مذهبی و فرهنگی مردم لطمه زده است و 

هم معیشت مردم را با مشکلات جدی مواجه کرده است.

در س��ال 2024، اختلافات مرتبط با دس��تمزد در برخی از 
کش��ورها منجر به اعتصابات و اعتراضات گسترده شد. در این 
میان، تعدادی از کش��ورها با افزایش دستمزدها، آرامش خود 
را حفظ کردند، گرچه این سیاس��ت منجر به تعطیلی بنگاه ها 
و تعدیل نیرو شد. در سال 2024، ناآرامی های کارگری ناشی 
از اختلافات بر س��ر دستمزد و شرایط کاری در سراسر جهان 
افزایش یافت. این ناآرامی ها در شرایطی اتفاق افتاد که برخی از 
کشورها همچنان ثبات خود را حفظ کردند. البته ناآرامی های 

کارگری در این سال در نقاط مختلف جهان به شدت متفاوت 
بود و تحت تأثیر ش��رایط اقتصادی، قوانین کار و فعالیت های 
اتحادیه ه��ای کارگری قرار داش��ت. کش��ورهایی مانند چین، 
فنلاند، کره جنوبی، فرانس��ه و ایالات  متحده شاهد اعتصابات 
و اعتراضات گسترده ای بودند که عمدتا به دلیل اختلافات در 

مورد دستمزد و نگرانی های مربوط به شرایط کاری رخ داد.
سیاست های حداقل دستمزد، نقش مهمی در این بحران ها 
ایفا کردند. در ایالات  متحده، کارگران بخش های مهمان داری 

و خرده فروشی برای افزایش دستمزدها تلاش کردند و عدالت 
در سیس��تم پرداخ��ت مبتنی بر انعام را زیر س��ؤال بردند. در 
بریتانی��ا نیز افزایش حداقل دس��تمزد همراه ب��ا مالیات های 
بالاتر، مش��کلات مالی برای کس��ب وکارها ایجاد کرد و منجر 
به تعطیلی و تعدیل نیرو ش��د. این مسئله چالش تعادل بین 
دس��تمزد عادلانه و پایداری اقتصادی کس��ب وکارها را مطرح 
کرد. در ژانویه 2024، فنلاند شاهد اعتصابات گسترده ای بود 
که این کشور را به تعطیلی کشاند. حدود 300 هزار کارگر در 

اعتراض به تغییرات پیشنهادی دولت در قوانین کار و کاهش 
مزایای تأمین اجتماعی، دست به تظاهرات زدند. این اصلاحات 
پیش��نهادی با ه��دف محدودکردن حق اعتص��اب کارکنان و 
کاهش مزایای بیکاری انجام ش��د. ای��ن اعتصابات بخش های 
مختلفی ازجمله حمل ونقل عموم��ی، کنترل ترافیک هوایی، 
کارخانه ها، خدمات پستی، مهدکودک ها، هتل ها و رستوران ها 
را تحت تأثیر قرار داد و باعث اختلالات گسترده ای در سراسر 
این کش��ور شد. از س��وی دیگر، کش��ورهایی مانند دانمارک، 

لوکزامبورگ، اس��لواکی، اس��پانیا و نروژ به دلیل سیاست های 
کارآم��د کارگ��ری، گفت وگوه��ای اجتماعی مؤثر و ش��رایط 
اقتصادی باثبات، میزان ناآرامی های کارگری کمتری را تجربه 
کردند. به طور کلی، بحران های کارگری در سال 2024 تحت 
تأثیر اختلافات دستمزدی، ش��رایط کاری و تأثیر گسترده تر 
اتوماس��یون قرار داش��تند. چالش اصلی برای سیاس��تگذاران 
همچنان یافت��ن تعادل مناس��ب بین پرداخ��ت منصفانه به 

کارگران و حفظ پایداری اقتصادی است.

سیاست های دستمزد چه تأثیری بر ناآرامی های کارگری گذاشت؟

تراژدی حداقل دستمزد در سال ۲۰۲4

بازی ارزی

برگزاری جلسات پرسش و پاسخ آنلاین؛ بایدها و نبایدها
در دنیای پرهیاهوی امروز که رقابت بین برندها به اوج خود رسیده، دیگر دوران تک گویی و یک طرفه بودن 
ارتباطات بین برندها و مشتریان به پایان رسیده است. دیگر برندها نمی توانند صرفا با انتشار تبلیغات یک طرفه 
در رس��انه ها توجه مشتریان را به خود جلب کنند. در عوض مصرف کننده امروزی باهوش تر از گذشته، تمایل 
دارد در گفت وگو و مباحث مرتبط با برندها شرکت کرده و صدای خود را به گوش همگان برساند. برندها هم 
فهمیده اند که دیگر تنها فرستنده پیام نیستند و لازم است تا تبدیل به گیرنده نظرات و دیدگاه های مخاطبان 
خود ش��وند. این همان مسئله ای اس��ت که پدیده جلسات پرسش و پاسخ را خلق کرده است. برندهایی که به 
دنبال جلب رضایت مشتریان و ایجاد ارتباطی پایدار با آنها هستند، باید به این واقعیت توجه داشته باشند که 
دیگر نمی توان با اتکا صرف به تبلیغات سنتی و از بالا به پایین با مخاطبان صحبت کرد. مشتریان مشتاقند از...
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فرصت امروز: بانک مرکزی در ماه های اخیر با توسعه مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران، اقدام به تاس��یس بازار ارز توافقی کرده است. بازار ارز توافقی 
با هدف اصلاح سیاس��ت های ارزی، بازگش��ت ثبات به اقتص��اد، افزایش 
ارزآوری حاصل از صادرات غیرنفتی و کنترل رانت ارزی راه اندازی شده و 
در هفته های اخیر جایگزین س��امانه نیما شده است. به نظر می رسد پس 
از سال ها بحث کارشناسی بالاخره بازار ارز توافقی راه   اندازی شده است تا 
تعیین قیمت ارز به سازوکار بازار سپرده شود و بانک مرکزی نیز به وظیفه 
قانونی خود که اجرای نظام ش��ناور مدیریت شده است، بازگردد. سوال اما 
اینجاس��ت که چه تمهیداتی باید اندیشیده شود تا بانک مرکزی ناچار به 
بازگش��ت به نظام تثبیت ارز نش��ود؟ به عبارت دیگر، مسئولیت نهادهای 
حاکمیتی دیگر که سیاس��ت   های آنها به طور مس��تقیم و غیرمستقیم بر 
بازار ارز موثر است، چیست؟ آیا این نهادها به مسئولیت   های خود در قبال 
نوس��انات بازار ارز واقف هس��تند و نس��بت به اعمال سیاست   های درست 
و منطق��ی، اهتمام کافی دارند؟ به نظر می رس��د سیاس��ت    ارزی به طور 
مس��تقیم از سیاست تجاری و سیاست خارجی کش��ور تاثیر می   پذیرد و 
این بدان معناس��ت که موفقیت بانک مرکزی در اجرای نظام ارزی شناور 
مدیریت شده، منوط به الگوی منطقی سیاست تجاری و سیاست خارجی 

است.
با استناد به بخشنامه های موجود در وب سایت بانک مرکزی، تراکنش هایی 
که قبلا ذیل ارز اشخاص صورت می گرفت ابتدا به بازار توافقی وارد شدند و 
به تدریج سایر بازارها از جمله تراکنش های ذیل بازار نیما نیز به این سامانه 
اضافه خواهند شد. این تحولات که همزمان شده با رشد نرخ دلار در بازار 
رسمی و غیررسمی، سوالاتی را مطرح کرده است؛ ازجمله آنکه آیا با ایجاد 
بازار ارز توافقی، توس��عه ای نس��بت به وضعیت پیشین اتفاق افتاده است؟ 
برای پاسخ به این پرسش، ابتدا چارچوبی کارشناسی را ارائه خواهیم کرد 

تا بتوانیم در مورد این موضوع کندوکاو کنیم.
بازار ارز رسمی و غیررسمی در ایران

ش��اید بتوان اولین مسئله در فرآیند توس��عه بازار ارز توافقی را موضوع 
نرخ گذاری دانست که موضوع بسیار مهمی است. نگاهی به قیمت دلار در 
بازار آزاد و بازار نیما از زمس��تان 1397 نش��ان می دهد که فاصله نرخ ارز 
در بازار نیما با بازار آزاد به طور محسوس��ی پرنوسان بوده است. به عنوان 
مثال، طی دوره هایی در سال 1399 نه تنها هیچ شکافی بین این دو نرخ 
وجود نداشته بلکه نرخ کشف شده در بازار نیما از نرخ معاملاتی اسکناس 
در بازار تهران نیز بیشتر بوده است. برعکس، طی دوره هایی در اواخر سال 
1401 و اوایل سال 1402، شکاف میان نرخ ارز نیما و بازار آزاد به بیش از 
30 درصد رسیده بود. سپس با معرفی بازار ارز توافقی، شکاف قیمتی بین 

این دو نرخ به ارقام زیر 20 درصد کاهش پیدا کرد که نکته مثبتی است، 
هرچند این اختلاف هنوز بالا اس��ت، مخصوصا برای صادرکنندگان خرد و 

انتظار می رود شکاف قیمتی بین این دو نرخ کاهش یابد.
به گزارش »آینده نگر«، یکی از چالش هایی که برای کاهش شکاف بین 
این دو نرخ )ارز نیما و ارز آزاد( مطرح می ش��ود، آن اس��ت که افزایش نرخ 
ارز در بازار رس��می منجر به افزایش نرخ ارز در بازار غیررس��می می شود. 
البته برای پاس��خ به این س��وال باید به مواردی توجه کرد. از جمله اینکه 
آیا افزایش نرخ ارز رس��می باعث رش��د نرخ ارز بازار آزاد شده است؟ برای 
پاس��خ به این سوال، توجه کنیم که افزایش یا کاهش در بازار ارز رسمی، 
معنای مش��خصی ندارد؛ چراکه به هر حال، سامانه های رسمی باید محل 
کشف نرخ ارز باشند به نحوی که نرخ کشف شده ارتباط وثیقی با مسائل 
بنیادی اقتصاد داش��ته باشد. بررسی ها نشان می دهد به طور واضحی بعد 
از سال 1391 که اوج تراز مثبت کالا و خدمات بوده )بیش از 50 میلیارد 
دلار( نسبت این تراز به تولید ناخالص ملی افول کرده است؛ به طوری که 
تقریبا در حساب جاری کشور مازادی وجود ندارد و میانگین 10 ساله آن 
صفر است. از طرف دیگر، تراز کالا و خدمات به تولید ناخالص ملی از سال 
1398 ب��ه بعد منفی بوده که به خودی خود حاکی از وضعیت بغرنج تراز 
پرداخت ها در اقتصاد ایران است که منطقا این موضوع باید خود را در نرخ 

ارز نشان دهد.
نگاهی به ریزساختار بازار ارز توافقی

بررس��ی تحولات نرخ ارز بازار آزاد به قیمت ثابت آذرماه 1403 تاکنون 
نش��ان می دهد طبق این ش��اخص )بدون ملاحظه تورم آمریکا(، نرخ ارز 
همچن��ان در ارقام س��ال های 1397 به بعد بوده و نرخ ش��کل گرفته در 
بازار غیررس��می حتی بهتر از عوامل بنیادی آن نیز بوده است، اما فارغ از 
مسائل اقتصاد کلان، توسعه بازار توافقی از جهات ریزساختارهای بازار ارز 
نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. قبل از شکل گیری سامانه نیما، یکی از 
اصلی ترین مس��ائل هر واردکننده و صادرکننده ای، آن بوده که بتواند ارز 
خود را به راحتی با نرخ رقابتی بخرد یا بفروش��د. س��امانه نیما با متشکل 
کردن کل صادرکنندگان و واردکنندگان به نوعی هزینه های جس��ت وجو 
را کاهش داد. ایده اصلی سامانه نیما آن بود که ارز صادرکننده با استفاده 
از س��ازوکار مزایده توس��ط صرافی بانکی یا تضامنی خریداری شود و ارز 
واردکننده نیز با استفاده از سازوکار مناقصه توسط صرافی های تضامنی و 
بانکی به فروش برسد. مهمترین نکته این موضوع آن بود که سازوکار حراج 
منطق��ا در دل خود تفاوت حواله  جات را قیمت گذاری می کرد و بس��ته به 
نوع ارز قیمت کشف شده در آن متفاوت بود، به نحوی که اولا دامنه نرخ 
کش��ف شده در یک روز معاملاتی نوسان زیادی داشت و ثالثا نرخ اعلامی 

نی��ز میانگین حجمی از تمام معاملات بود که عمدتا به دلیل حجم بالای 
پتروشیمی ها و فولادی ها میانگین نرخ نزدیک به نرخ معاملات شرکت های 
ف��وق بود. اما به هرح��ال، کل این فرآیند در یک س��ازوکار  OTCانجام 
می گرفت؛ چراکه ارزها همگی در س��اختار تحریمی معامله می شد و نهاد 
واس��ط تس��ویه کننده ارزی و ریالی وجود نداش��ت که دو طرف معامله را 

تضمین کند )وجود ارز نزد صادرکننده و وجود ریال نزد واردکننده(.
بازار ارز توافقی، پاس��خی به این نی��از بود، به نحوی که اولا صادرکننده 
امکان مخاطره اخلاقی )عدم تحویل به موقع ارز( را نداش��ته باش��د و ثانیا 
امکان خالی فروشی در سامانه وجود نداشته باشد و ثالثا معاملات قیمتی 
مستقیما بین صادرکننده و واردکننده انجام گیرد و به نوعی بورس ارزی با 
یک تابلوی معاملاتی انجام گیرد که از جمله نکات مثبت سامانه ارز توافقی 

ذیل مرکز مبادله ارز و طلای ایران است.
بازار ارز توافقی و نقاط قوت و ضعف آن

اما متاس��فانه علی رغم توسعه مناس��ب این ایده )انجام تسویه ارزی و 
ریالی توسط نهاد واسط(، جزییات اقتصادی آن چندان دقیق نبوده است. 
اولا منطقی ندارد که سقف قیمتی برای این معاملات گذاشته شود؛ چراکه 
صادرکنندگان )مخصوصا صادرکنندگان محصولات کشاورزی که حاشیه 
س��ود دلاری پایینی دارند( و واردکنندگان��ی )واردکنندگان موبایل مثلا( 
وجود دارند که با نرخ های لبه بازار آزاد امکان توس��عه کس��ب وکار خود 
را دارن��د که از این بابت نس��بت به بازار نیما )مخصوصا زمانی که س��قف 
قیمت در آن اعمال نمی ش��د( نکته منفی اس��ت. از طرف دیگر، این ایده 
هیچ توجهی به جدایی بازار خرد از عمده نکرده است. در همه جای دنیا، 
بازرگان با بانک یا واسطه گر مالی معامله می کند و بانک ها نیز در یک بازار 
عمده فروش��ی با یکدیگر معامله می کنند. در بازار نیما نیز چنین تفکیکی 
وجود نداش��ت اما به دلیل آن که امکان خرید و فروش توسط صرافی های 
بانکی و تضامنی وجود داشت به نوعی توزیع ریسک عدم تسویه معامله با 
واسطه های نیما )صرافی بانکی و تضامنی( بود و زمان باید بگذرد تا متوجه 
شویم ریسک های عدم تسویه در سامانه جدید با چه کسانی است و چگونه 

قرار است موارد عدم تسویه معامله حل شود.
در مجموع می توان گفت س��امانه ارز توافقی به جهت اینکه زمینه های 
نزدیکی نرخ مداخله بانک مرکزی در بازار رس��می را ب��ه بازار آزاد فراهم 
کرده، حرکت مثبتی بوده اس��ت. از نظر ریزس��اختار بازار ارز نیز می توان 
گفت که ریس��ک های واردکنندگان را تا حدی پوشش داده و گام مهمی 
به س��مت ایجاد بورس ارز برداشته است، اما به دلیل مسئله اعمال دامنه 
محدود نوسان برای قیمت های معاملاتی همچنان زمینه لاغر ماندن بازار 

ارز رسمی را حفظ کرده است.

آیا بازار ارز توافقی یک بازار کارآمد است؟

چالش های بازار نوظهور ارز توافقی
نگــــاه

شمارش معكوس برای تعیین تكلیف FATF آغاز شد
FATF سیگنال های مثبت مجمع درباره

مجمع تشخیص مصلحت نظام در بررس��ی لوایح CFT و پالرمو در آستانه 
تصمیمی بزرگ قرار گرفته اس��ت. برداشتن این دو مانع که زمینه خروج ایران 
از لیس��ت س��یاه FATF را فراهم می کند و به خودتحریمی پایان می دهد به 
ب��اور فعالان اقتصادی می تواند به بهبود مبادلات تجاری و بانکی منجر ش��ود. 
در حال حاضر، رسیدگی به موضوع CFT و پالرمو که حل آن می تواند زمینه 
خروج ایران از لیس��ت س��یاه FATF را فراهم کند، توس��ط مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در حال انجام اس��ت. ای��ن دو موضوع از روز هفتم بهمن ماه در 
مجمع آغاز شده و گفته می شود در هفته جاری تعیین تکلیف خواهد شد. به 
باور بسیاری از کارشناسان، پیوستن به FATF که در حال حاضر فقط ایران، 
کره شمالی و میانمار، خارج از این سیستم قرار دارند می تواند مبادلات تجاری 
ایران با س��ایر کش��ورها را بهبود ببخشد. به گزارش »ایس��نا«، گذشته از نگاه 
افراطی و بعضا س��نگ اندازی برخی افراد درخصوص بررس��ی منطقی عضویت 
ایران در FATF، اما بس��یاری از فعالان اقتصادی، تولیدکنندگان، بازرگانان و 
صادرکنندگان که مش��کلات و مصائب عدم عضویت در FATF را با گوشت و 
پوس��ت خود لمس کرده اند، معتقدند حل مناقشه سی اف تی و پالرمو و خروج 
ایران از لیس��ت سیاه FATF می تواند در حوزه های مختلف تحول ایجاد کند. 
در همین زمینه، »وحدت شهبازی«، عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفت، گاز و پتروشیمی می گوید: سیاست ما ایجاد بازارهای جدید صادراتی است 
که ارتباطات خوبی در حوزه بین الملل برقرار شده و قصد داریم از این ارتباطات 
در حوزه روغن موتور استفاده کنیم. اگر مسئله اف ای تی اف حل شود به شدت 
بازار متحول می شود و این فقط مربوط به روغن موتور نیست و در تمام حوزه ها 

این تحول اتفاق می افتد.
در حال حاضر با پیش��نهاد رئیس جمهور به رهبر انقلاب و توصیه ایشان به 
مجمع تش��خیص مصلحت نظام، بررسی مجدد FATF در دستور کار مجمع 
اس��ت. اینکه فضای کلی مجمع چه دیدگاه��ی در این زمینه دارد، هنوز کاملا 
مش��خص نیس��ت اما سه واکنش نسبتا مثبت این برداش��ت را ایجاد کرده که 
آرای مجمع به نفع تصویب این لوایح سنگینی می کند. ابتدا سخنگوی مجمع 
در حس��اب کاربری خود از بررس��ی لوایح سی اف تی و پالرمو خبر داد. در ادامه 
»علی لاریجانی« بیان کرد که امیدواریم نتیجه بررس��ی ها به نفع کشور باشد. 
»عباس گلرو«، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس نیز در روزهای اخیر گفت 
که مجمع در این زمینه س��یگنال های مثبتی ارسال کرده است. از سوی دیگر 
نمایندگان مجلس نیز روز گذشته )یکشنبه( مسئله FATF را بررسی کردند؛ 
نمایندگانی که بین ش��ان مخالفان خروج ایران از لیس��ت سیاه اف ای تی اف نیز 
دیده می ش��ود. البته مجلس دیگر در این زمینه نقش��ی ندارد؛ چراکه به گفته 
»محمدباق��ر قالیباف«، مجلس ده��م FATF را تصویب کرد و در رفت و آمد 
بین مجلس و شورای نگهبان اختلاف نظر بود؛ لذا به مجمع تشخیص مصلحت 
ارجاع شد. این موضوع در مجمع تشخیص بحث شده و به جمع بندی نرسیدند 

و طول دوره یک ساله اش هم تمام شده است.
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فرصت امروز: احتمالا می دانید که چرخه های بازار کریپتو تقریبا چهار ساله هستند. 
این یعنی هر چهار س��ال یکبار بازار کریپتو، رشدی عجیب را تجربه می کند، همانطور 
که در هر دوره چهار س��اله بازار دست کم یکبار دچار سقوطی سنگین می شود. سوال 
اینجاست که سال 2025 سال سقوط یا رشد است یا قرار است فقط در آن درجا بزنیم؟ 
ما در چرخه قبل بازار در س��ال 2021 ش��اهد این رش��د عظیم بودیم که در آن ارزش 
بیت کوین به 69 هزار دلار رسید و رکوردشکنی کرد. آیا سال 2025 )یعنی چهار سال 
بعد از این رکودشکنی( می تواند سال رشد عظیم بیت کوین در چرخه جدید باشد؟ در 
این گزارش، گزیده ای از پیش بینی های وب س��ایت »کوین بیرورو« برای سال 2025 را 

خواهید خواند.
بازار کریپتو حتما رشد می کند

این پیش بینی دش��واری نیست. سرمایه گذاران کاملا منتظر چنین روندی هستند و 
علت اصلی اش تحولات ساختاری است که انتظار می رود طی ماه های آینده اتفاق بیفتد. 
یکی از این تحولات، ورود تعداد بیشتری صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله کریپتو 
یا همان ETF ها به بازار اس��ت. این صندوق ها که وارد بازارهای بورس می ش��وند به 
سرمایه گذاران سنتی اجازه می دهند بدون دردسرهای رایج بازار کریپتو، روی این بازار 
به ش��یوه ای تقریبا مستقیم سرمایه گذاری کنند. در ژانویه سال 2024 بود که سازمان 
بورس و اوراق بهادار آمریکا بعد از س��ال ها مقاومت اجازه انتشار صندوق سرمایه گذاری 
قابل معامله بیت کوین را صادر کرد و همین باعث ش��د بازار بیت کوین صعودی ش��ود. 
بخصوص که یکی از این صندوق های سرمایه گذاری متعلق به غول مدیریت مالی دنیا، 
بلکراک بود و سرمایه گذاران این را نشانه اطمینان این شرکت به بیت کوین می دانستند. 
از آن زمان تاکنون چندین ETF دیگر وارد بازار ش��ده اس��ت و انتظار می رود در سال 
2025 صندوق های قابل معامله رمزارزهایی مثل س��ولانا و XRP هم وارد بازار بورس 
آمریکا ش��وند. این یعنی بازار این رمزارزها هم ش��اهد رش��د خوبی خواهد بود. »گری 
گنسلر«، رئیس ضدکریپتوی س��ازمان بورس و اوراق بهادار آمریکا قرار است در ژانویه 
2025 کنار برود و انتظار می رود در ماه های اول 2025، کنگره آمریکا قوانین تازه ای را 
درباره کریپتو تصویب کند. همه اینها باعث شده فعالان بازار نسبت به ورود صندوق های 
قابل معامله رمزارزهای جدید به بازار بورس خوش بین باش��ند. حتی گروهی معتقدند 
قیمت رمزارزهایی مثل س��ولانا در صورت ورود ETF آنها به بازار بورس چندین برابر 
خواهد ش��د. اما صدها رمزارز دیگر داریم که قرار نیست صندوق قابل معامله شان وارد 
بازار بورس ش��ود. اوضاع آنها چه خواهد شد؟ اوضاع آنها هم در سال 2025 بد نخواهد 
بود. دلیلش هم باز به خروج »گری گنس��لر« از س��ازمان بورس و اوراق بهادار آمریکا 
مربوط می شود. از آنجا که صرافی های آمریکایی اعتقاد دارند که این سازمان در دوران 
ترامپ از سیاس��ت های ضدکریپتوی خود دس��ت خواهد برداشت، با آسایش بیشتری 
رمزارزه��ای جدید را وارد لیس��ت ف��روش خود می کنند و این یعنی مردم دسترس��ی 
بیشتری به انواع رمزارزهای نوظهور خواهند داشت. نکته دیگر اینجاست که در مقایسه 
با سال 2021 ما حالا دچار بحرانی مثل کرونا نیستیم، اما اوضاع اقتصادهای دنیا خیلی 
هم خوب نیست و این احتمال وجود دارد که بانک های مرکزی دنیا – مثلا چین - برای 
رسیدن به رشد اقتصادی مورد نظرشان، پول بیشتری را به بازار تزریق کنند. این یعنی 
وام گرفتن در س��ال 2025 آسان تر از 2024 خواهد بود و بخشی از این پول روانه بازار 

کریپتو خواهد شد.
تغییر زمان رکوردشكنی بیت کوین

تحلیلگران بازار می گویند چرخه کنونی بازار کریپتو، تفاوتی با چرخه های قبلی دارد 
و ممکن است خیلی زودتر یا خیلی دیرتر از چیزی که اکثر سرمایه گذاران انتظار دارند 
به نقطه اوج این چرخه برس��د )و بعد از آن نزولی ش��ود(. ماجرا اینجاس��ت که همه به 
چرخه های چهار س��اله کریپتو عادت کرده اند و زمانی که شما به روندی در بازار عادت 
می کنید باعث شکستن آن روند می شوید. مثلا براساس یک نظرسنجی از فعالان بازار 
کریپت��و، اکثریت آنها اعتقاد دارند که بیت کوین در نیمه دوم س��ال 2025 رکورد این 
چرخه را خواهد شکست. علتش این است که رکوردشکنی بیت کوین در دو چرخه قبلی 
در نیمه دوم س��ال رخ داده است. طبیعتا وقتی اکثریت سرمایه گذاران یک بازار چنین 
احساسی درباره ماه های آینده دارند همین حالا دست به خرید می زنند و این می تواند 
باعث شود که بازار در همین نیمه اول سال رکوردشکنی کند. همزمان این امکان وجود 

دارد که مثلا دولت ترامپ دیرتر از زمان پیش بینی ش��ده، سیاست های حمایتی خود از 
کریپتو را اعلام کند و این یعنی ممکن اس��ت در در نیمه اول 2026 ش��اهد اوج گیری 
بیت کوین باش��یم. به علاوه کریپتو نش��ان داده که اصولا از هرگونه بی ثباتی سیاس��ی 
گریزان است و اگر با ورود ترامپ شاهد اوج گیری تنش ها در خاورمیانه یا جنگ اوکراین 

باشیم احتمال سقوط بیت کوین بالاست.
سال پذیرش رمزارزهای دلاری

آیا ممکن است ش��اید پذیرش گسترده کریپتو در میان مردم عادی باشیم؟ منظور 
از پذی��رش همگانی این اس��ت که کریپت��و برای مردم به ابزاری ورای نوس��ان گیری و 
 )Stablecoins( رس��یدن به سود مالی تبدیل شود. اینجا پای رمزارزها با ارزش ثابت
به میان می آید؛ رمزارزهایی که ارزش خود را به واحد پولی ای مثل دلار گره می زنند، 
پس خیال تان از بابت نوس��انات آنها راحت اس��ت و همزمان مشکلات دلار را ندارند و 
می ت��وان ب��ه کمک آنها بدون نی��از به هیچ بانکی به هر جای دنیا حواله فرس��تاد. این 
رمزارزها مزیت های دیگری هم دارند مثلا هوش��مند هس��تند و به زودی می توانید به 
کمک ش��ان سیستم های نوین پرداخت آنلاین را تجربه کنید. به همین خاطر است که 
غ��ول پرداخت آنلاین Paypal هم وارد بازی ش��ده و رمزارز متصل به دلار خودش را 
راه اندازی کرده اس��ت. تحولات اخیر باعث خوش بینی تحلیلگران به پذیرش گس��ترده 

کریپتو طی سال های آینده شده است.
سال اوج گیری صرافی های غیرمتمرکز

انتظ��ار می رود در س��ال 2025 حجم معاملات صرافی ه��ای غیرمتمرکز کریپتو از 
معاملات در صرافی های متمرکز - مثل بایننس - پیشی بگیرد. صرافی های غیرمتمرکز 
به صرافی هایی می گویند که بدون حضور واس��ط، خریدار و فروش��نده رمزارز را به هم 
متصل می کند. این موسسات مالی که در واقع نرم افزارهای قرارداد هوشمند به حساب 
می آیند انواع خدمات مالی به کاربران به صورت غیرمتمرکز و بدون واس��طه هایی مثل 
بانک و موسس��ات مالی ارائه می دهند. در حال حاضر بیشتر از 10 درصد کل معاملات 
کریپت��و در صرافی های غیرمتمرکز صورت می گیرد. نس��بت معاملات در صرافی های 
غیرمتمرکز به صرافی های متمرکز طی س��ال های اخیر رش��د داش��ته که در تابستان 
2024 این نسبت به 14 درصد رسیده است. پس می توان انتظار داشت این رشد ادامه 
پیدا کند. این رش��د دو علت مهم دارد: اول اینکه کیفیت صرافی های غیرمتمرکز طی 
س��ال های اخیر کاملا بهبود پیدا کرده و کاربران این صرافی ها حالا با سهولت بیشتری 
دست به خرید و فروش می زنند. دوم اینکه فراموش نکنید صرافی های غیرمتمرکز در 
مقایسه با متمرکزها تحت حداقل نظارت دولتی هستند و همین باعث شده دردسرهای 
رایج و دست و پاگیر صرافی های متمرکز را نداشته باشند. مثلا برای استفاده از خدمات 
آنها نیازی به تایید هویت شما نیست. نکته اینجاست که یکی از علل اصلی محبوبیت 
صراف��ی متمرکز بایننس، این بود که در س��ال های اولیه فعالیت��ش کاربران را مجبور 
نمی کرد اوراق هویتی شان را ارائه کنند. در آن سال ها هر کسی می توانست در بایننس 
دس��ت به خرید و فروش بزند، اما از س��ال 2021 این روند تغییر کرد و کار برای تعداد 
زیادی از کاربران سخت تر شد. حالا صرافی های غیرمتمرکز که به هر کس با کیف پول 
دیجیتال اجازه خرید و فروش کریپتو را می دهند به رقیبی جدی برای بایننس تبدیل 
شده اند، بخصوص که رابط کاربری این صرافی ها روز به روز بهتر می شود و همزمان به 
کاربران اجازه می دهند رمزارزهای بیش��تری را با یکدیگر مبادله کنند. ضمنا اگر قصد 
س��رمایه گذاری پرسودی در س��ال 2025 دارید رمزارزهای اختصاصی هر کدام از این 

صرافی ها می تواند انتخاب خوبی باشد.
آمریكا پایتخت استخراج بیت کوین می شود

به احتمال زیاد در س��ال 2025 نیمی از کل بیت کوین های دنیا در آمریکا استخراج 
خواهند ش��د. احتمالا یادتان اس��ت که دونالد ترامپ، رئیس جمه��ور جدید آمریکا در 
تابستان گذشته گفته بود می خواهد تمام بیت کوین های باقیمانده دنیا »ساخت آمریکا« 
باشند. ترامپ البته در آن زمان به دنبال جلب نظر رأی دهندگان بود، اما به نظر می رسد 
خیل��ی هم بی��راه نمی گفته. طبق برآوردها در حال حاضر حدود 30 درصد اس��تخراج 
بیت کوین های دنیا در آمریکا انجام می شود و خیلی عجیب نیست که با روی کار آمدن 
ترامپ )که خود را رئیس جمهور بیت کوین توصیف کرده( این روند شدت بگیرد. البته 
این خبر خوبی برای بیت کوین نیس��ت. بیت کوی��ن رمزارزی بوده که برای غیرمتمرکز 

کردن پول ابداع شده و اینکه اکثریت استخراج آن در یک کشور انجام گیرد یا غول های 
س��رمایه گذاری آمریکایی مثل بلکراک صاحب مقادیر فراوانی بیت کوین باشند، یعنی 
سرنوشت آن در دستان عده ای معدود قرار می گیرد و این به ویژگی غیرمتمرکز بودنش 

صدمه وارد می کند.
بانک های مرکزی بیت کوین می خرند

دونالد ترامپ پیش از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری گفته بود که می خواهد 
»ذخیره اس��تراتژیک بیت کوین« را تاسیس کند و برای دولت آمریکا بیت کوین بخرد. 
این مس��ئله احتمالا یکی از دلایلی اس��ت که باعث شده طبق گزارش ها چندین بانک 
مرکزی مهم دنیا، تحقیق جدی روی بیت کوین را آغاز کنند. طبق همین گزارش ها در 
سال 2025 احتمال اضافه کردن بیت کوین به ترازنامه های چندین بانک مرکزی وجود 
دارد. جالب اینجاست یکی از موسساتی که در حال تحقیق روی بیت کوین است، بانک 
مرکزی اروپا اس��ت که احتمالا ضد کریپتوترین بانک مرکزی دنیا به حس��اب می آید. 
پس اگر ترامپ تصمیم بگیرد وعده اش را عملی کند ش��اهد دو روند خواهیم بود: اول 
بیت کوین رش��دی عالی را تجربه خواهد کرد و دوم احتمالا یکی دو بانک مرکزی مهم 
ج��رأت می کنن��د و بیت کوین خواهند خرید. همین چند هفته پی��ش »آنتون تاچِو«، 
نماینده مجلس روسیه هم پیشنهاد ایجاد »ذخیره استراتژیک بیت کوین« در کشورش 
را مطرح کرد و گفت که این هیچ فرقی با خرید واحدهای پولی رایج توسط بانک های 
مرکزی ندارد. اینجا با روندی دیگر هم روبه روییم و آن اس��تفاده از رمزارزها در تجارت 
بین الملل اس��ت. در نوامبر سال 2024 اعلام ش��د که برای اولین بار یک معامله نفتی 
45 میلیون دلاری )یعنی 670 هزار بشکه نفت( به کمک رمزارز تتر انجام گرفته است.

دولت ها بیت کوین استخراج می کنند
طی سال های اخیر چندین کشور با اقتصادهایی نه چندان بزرگ تصمیم گرفتند وارد 
بازی استخراج بیت کوین شوند و سود خوبی به جیب بزنند. یکی از آنها کشور بوتان بود 
که به آرامی وارد این بازی ش��د و حالا بیش از 750 میلیون دلار بیت کوین در اختیار 
دارد. الس��الوادور هم که در این حوزه پرسروصداتر از بوتان رفتار کرده و حتما می دانید 
که بیت کوین را تبدیل به پول رس��می اش کرده و بیت کوین استخراج می کند. با ورود 
ترامپ به ماجرا و صعودی شدن بیت کوین، این احتمال وجود دارد که در سال 2025 
دولت های تازه ای وارد بحث اس��تخراج بیت کوین شوند. به هرحال، فروش بیت کوینی 
که با برق رایگان استخراج شده باشد، کمک مالی خوبی به هر دولت است. نکته دیگر 
اینجاس��ت که دولت های جهان ترجیح نمی دهند که اکثر بیت کوین های دنیا توس��ط 
آمریکا اس��تخراج شود؛ چراکه بی طرفی شبکه بیت کوین زیر س��وال می رود. به روزی 
فکر کنید که اس��تخراج کنندگان آمریکایی بیت کوی��ن تصمیم بگیرند انجام معامله با 
کامپیوترهای روس��یه و ایران را متوقف کنند. نکته اینجاست که چنین اتفاقی تاکنون 
دو بار رخ داده و دو غول استخراج بیت کوین )ماراتن و F2Pool( در سال های 2021 
و 2023 اع��لام کردن��د به تحریم های دولت آمریکا تن می دهن��د. البته بعد از واکنش 
شدید جامعه کریپتو، هر دو شرکت از تصمیم خود عقب نشینی کردند. اما در صورتی 
که ترامپ بازی بیت کوین را آمریکایی تر از گذش��ته کند، هر چیزی امکان پذیر خواهد 
بود. به همین خاطر در سال 2025 همزمان با تلاشهای ترامپ برای آمریکاییتر کردن 
شبکه بیتکوین، شاهد آغاز ضدحمله دولت های دیگر خواهیم بود تا بی طرفی شبکه از 

بین نرود.
منتظر یک هک بزرگ باشید

قول این یکی را نمی دهیم اما با ورود بانک های س��نتی به بازار کریپتو احتمال یک 
هک بزرگ روز به روز بیش��تر می ش��ود. این پیش بینی ای است که اخیرا »آرتور هِیز«، 
بنیانگذار صرافی BitMEX انجام داده. او در یک مصاحبه اعلام کرده احتمالش بالاست 
که یک غول بانکی سنتی که چیز زیادی از کریپتو نمی داند اما ذخیره بیت کوین قابل 
توجه��ی برای خودش ایجاد کرده، مورد حمله هکری قرار بگیرد. هکرها به طور دائمی 
تلاش می کنند به ذخایر کریپتوی صرافی های دیجیتال و بانک ها رخنه کنند و هرچند 
وقت خبر موفقیت آنها منتشر می شود. اینجا می توانیم با هکی چند صد میلیون دلاری 
یا حتی میلیارد دلاری طرف باشیم. دزدی چنین رقم هنگفتی، ضربه سنگینی به بازار 
وارد خواهد کرد و باعث سقوط ارزش بیت کوین خواهد شد. چنین هک سنگینی حتی 

می تواند ورود بازار کریپتو به دوران نزولی این چرخه را کلید بزند.

روند صعودی ارزش ارزهای دیجیتال ادامه خواهد یافت؟

سرنوشت کریپتو در ۲۰۲۵

از آنجا که سیاس��ت های بالقوه دونالد ترامپ همچنان کانون گفتمان 
سیاس��ی باقی مانده، صحبت هایی درباره موض��ع وی در حوزه ارزهای 
دیجیتال ش��کل گرفته اس��ت. یکی از بلندپروازانه ترین ایده هایی که در 
مورد سیاس��ت ترامپ پیش بینی شده، این اس��ت که آیا رئیس جمهور 
آمری��کا می تواند برای ح��ذف مالیات بر عایدی س��رمایه در پروژه های 
ارز دیجیتال مس��تقر در ایالات  متحده اقدام کن��د؟ درحالی که چنین 
احتمالی در گوشه و کنار بازار رمزارزها، هیجان ایجاد کرده، تحلیلگران 
شرکت سرمایه گذاری بانکی »تی دی کوئن«، پیچیدگی ها و چالش های 
این تصمیم را برجسته کردند. در حال حاضر آمریکا، ارزهای دیجیتال را 
به عنوان دارایی طبقه بندی می کند؛ یعنی معامله گران در صورت فروش 
این دارایی ها یا مبادله آنها با س��ود، مش��مول مالیات بر عایدی سرمایه 
می ش��وند. این س��اختار مالیاتی مورد انتقاد بسیاری از فعالان رمزارزها 
قرار گرفته است، به ویژه در مقایسه با حوزه های قضایی مانند سنگاپور 
یا امارات ک��ه چارچوب های نظارتی مطلوب تری دارن��د. طرفداران نیز 
اس��تدلال می کنن��د حذف مالیات ب��ر عایدی س��رمایه می تواند انگیزه 
نوآوری در بلاک چین را ایجاد و آمریکا را به  رهبر جهانی بازار رمزارزها 
تبدیل کند. با وجود این نظرات، حذف مالیات بر عایدی س��رمایه روی 
ارزهای دیجیتال، کار س��اده ای نخواهد بود؛ چنین تغییر سیاس��تی، به 
حمایت قانونی قابل توجهی نیاز دارد. مالیات بر عایدی سرمایه، به شدت 

در سیس��تم مالیاتی فدرال مورد توجه اس��ت و تغییر آن به طور خاص 
برای یک طبقه دارایی - رمزنگاری - احتمالا با مقاومت قانون گذاران و 
تنظیم کنندگان این حوزه روبه رو خواهد شد. به گزارش »اینوستینگ«، 
آژان��س دولت��ی »س��رویس درآمد داخل��ی« آمریکا که بررس��ی دقیق 
تراکنش های رمزنگاری را گس��ترش داده، ممکن اس��ت نگرانی هایی را 
در م��ورد خطرات ف��رار مالیاتی مرتبط با معافی��ت ارزهای دیجیتال از 
س��ود س��رمایه، افزایش دهد. به گفته تحلیلگران، حت��ی اگر ترامپ از 
این سیاس��ت به  عنوان بخشی از دس��تور کار مقررات زدایی گسترده تر 
حمایت کند، چشم انداز سیاس��ی، نقش سرنوشت سازی خواهد داشت. 
کنگ��ره تحت کنت��رل جمهوری خواهان ممکن اس��ت پذی��رای چنین 
ایده ای باش��ند، بخصوص اگر راهی برای تحری��ک نوآوری های فناورانه 
و ایجاد ش��غل، محس��وب ش��ود. با این حال، حمایت دوحزبی برای هر 
اصلاح مالیاتی معنا داری، بسیار مهم خواهد بود و دموکرات ها احتمالا با 
اش��اره به ضررهای درآمدی و مزایای بالقوه آن به سمت سرمایه گذاران 
ثروتمند، عقب نشینی خواهند کرد. مورد دیگر این پیچیدگی، پیامدهای 
گس��ترده تر برای اقتصاد آمریکاست. منتقدان هشدار دادند که معافیت 
مالیاتی بر عایدی س��رمایه برای ارزهای دیجیتال می تواند روشی ایجاد 
کن��د و صنای��ع دیگر را به تقاضای رفتار مش��ابه س��وق دهد. این مورد 
می تواند درآمدهای دولت را تحت فشار قرار دهد و کسری بودجه فدرال 

را عمیق تر کند. ارزش بیت کوین در این روزها همچنان بالای مرز 100 
هزار دلار قرار دارد.

مالیات بر عایدی سرمایه رمزارزها حذف می شود؟

نوسان بیت کوین در مرز صد هزار دلاری

اخبــــــار

روند صعودی بورس همزمان با خروج پول حقیقی
بازار سهام سبزپوش شد

ش��اخص کل بورس تهران با رشد 12 هزار و 700 واحدی در پایان 
معاملات یکش��نبه در ارتفاع 2 میلیون و 776 هزار واحد آرام گرفت. 
ارزش معام��لات خرد به 6758 میلیارد تومان رس��ید و 400 میلیارد 
تومان نقدینگی از صندوق های درآمد ثابت خارج ش��د. بازار س��رمایه 
پس از روند نزولی روزهای اخیر بالاخره س��بزپوش شد و شاخص کل 
بورس توانست با رشد 13 هزار واحدی در محدوده 2 میلیون و 776 
هزار واحد بایس��تد. همچنین پس از مدت ها کلیه شاخص های بورس 
و فرابورس سبزپوش ش��دند. در جریان معاملات روز یکشنبه، حدود 
480 میلیارد تومان پول حقیقی از بازار خارج ش��د و ارزش معاملات 
خرد به 7390 میلیارد تومان رسید. در این دادوستدها؛ ارزش صفوف 
فروش 21 درصد افت را تجربه کرد، ولی صف های خرید با رش��د 63 
درصدی همراه شد؛ همچنین بعد از شفاف سازی نمادهای پتروشیمی 
و بازگش��ایی آنها، گروه محصولات شیمیایی با 636 میلیارد تومان در 
صدر ارزش معاملات قرار گرفت. خودروسازی و فلزات هم به ترتیب با 

537 و 528 میلیارد تومان در رتبه های بعدی جای گرفتند.
بدین ترتیب در جریان معاملات روز گذش��ته، ش��اخص کل بورس 
ته��ران ب��ا 12 هزار و 700 واحد افزای��ش در ارتفاع 2 میلیون و 776 
هزار واحد ایس��تاد اما نتوانس��ت کانال 2.8 میلیونی را که روز شنبه 
از دس��ت داده بود پس بگیرد. ش��اخص هم وزن نیز هزار و 213 واحد 
افزایش داش��ت و در نیمه تراز 870 هزار واحد ایستاد. نوری و پارس 
بیش��ترین تاثیر مثبت را بر ش��اخص کل بورس داشتند اما فارس اثر 
منفی ایج��اد کرد. از نماده��ای پرتراکنش نیز می ت��وان به غانیزان، 
سیسکو و بپویا اشاره کرد. در آن سوی بازار نیز شاخص کل فرابورس 
ایران 123 واحد افزایش یافت و به سطح 26 هزار و 555 واحد رسید. 
نمادهای آریا، نیشکر و شگویا بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص کل 
فرابورس داشتند. شمس، نیش��کر و ومپنا نیز از نمادهای پرتراکنش 
بازار فرابورس بودند. با وجود سبزپوش��ی بازار س��رمایه، 480 میلیارد 
تومان پول حقیقی از بازار خارج ش��د. »ش��هلا حیدری«، کارشناس 
بازار س��رمایه با اش��اره به خروج پول حقیقی در جریان دادوستدهای 
یکشنبه به »اکوایران« توضیح داد: با تمام تلاش های همه جانبه جهت 
حفظ روند مثبت بازار، خروجی پول هوش��مند از ورودی پیش گرفته 
و 3192 میلی��ارد تومان از بازار خارج ش��د و نمادهای نوری، پارس و 
و غدیر بیش��ترین اثر مثبت را بر شاخص کل بورس داشتند. به گفته 
»حیدری«؛ یکی از نکات جالب توجهی که در بازار یکش��نبه حواشی 
زیادی به همراه داشت، شاخص سازی در نمادهای بزرگ بازار، منجمله 
فولاد، فارس، فملی، خودرو، خساپا، تاپیکو و شستا  بود که خریدهای 
پرحجمی در نمادهای مذکور صورت گرفت و مس��لما در حفظ مثبت 

ماندن شاخص کل اثرگذار بود.
او سپس به بررسی دو لایحه مهم و تاثیر آن بر بازار سرمایه پرداخت 
و گفت: یکی از مهمترین اخبار یکشنبه، جلسه غیرعلنی بررسی لوایح 
CFT و پالرمو در صحن مجلس ش��ورای اسلامی بود. بررسی این دو 
لایحه، یکی از تصمیمات سرنوشت ساز بر آینده بازار بانکی و مبادلات 
ایران اس��ت؛ این دو لایحه بازار را به لحاظ فش��ار سیاسی تحت تاثیر 
قرار داده است. گفتنی است حذف این دو مانع که منجر خروج ایران 
از لیست سیاه FATF را فراهم می کند به تحریم های خودی خاتمه 
می ده��د و می توان��د به رونق مبادلات تجاری و بانکی منتهی ش��ود. 
همچنین یکی دیگر از اخبار مهم برای گروه خودروس��ازان، اظهارات 
»مالکی«، عضو کمیس��یون امنیت ملی مجلس بود. وی اظهار داشته 
که ش��رکت ایران خودرو باید به بخش خصوصی واگذار شود تا در این 
حوزه تحولی ایجاد کند و رقابتی شکل بگیرد. ایشان از موافقت ریاست 
جمهوری با این واگذاری س��خن گفت؛ گفتنی اس��ت معاملات گروه 
خودرویی در حاش��یه مثبت و نسبتا پرحجم پایان یافت و خگستر با 

معاملات 373 میلیون سهمی صدرنشین گروه شد.
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انرژی خورشیدی در خاورمیانه درخشنده تر شد
چندین کش��ور خاورمیانه، در پروژه های انرژی خورش��یدی، سرمایه گذاری 
س��نگینی انجام داده اند تا س��هم ان��رژی تجدیدپذیر را در س��بد انرژی پاک 
خود، افزایش دهند. به گزارش »ایس��نا«، چندین کشور در سراسر خاورمیانه، 
ب��ا توجه به نور فراوان خورش��ید ب��رای تولید حجم بالای��ی از انرژی پاک، در 
حال س��رمایه گذاری در پروژه های عظیم انرژی خورشیدی هستند. از عمان و 
عربستان سعودی گرفته تا امارات عربی متحده و قطر، آینده انرژی خاورمیانه 
به طور فزاینده ای س��بز به نظر می رسد. در س��ال های اخیر، تغییر روند قابل 
توجهی در بخش انرژی خاورمیانه روی داده اس��ت، زیرا بسیاری از دولت های 
منطقه به اس��تقبال دوران انرژی های تجدیدپذیر رفته اند؛ هرچند بسیاری از 

آنها، همچنان سوخت های فسیلی را آینده دار می بینند.
طبق گزارش ش��رکت مشاوره »ریستاد انرژی«، انتظار می رود انرژی سبز تا 
سال 2040، از مصرف سوخت فسیلی پیشی بگیرد و فتوولتائیک خورشیدی، 
در ص��در مناب��ع انرژی پاک قرار گیرد. پیش بینی می ش��ود ک��ه فتوولتائیک 
خورش��یدی، تا سال 2050، بیش از نیمی از برق خاورمیانه را در مقایسه با 2 
درصد در س��ال 2023، تامین کند. انتظار می رود که منابع انرژی تجدیدپذیر 

تا آن زمان، حدود 70 درصد از ترکیب تولید برق منطقه را تشکیل دهند.
پیش بینی می شود تقاضا برای برق در خاورمیانه، از 1200 تراوات ساعت در 
حال حاضر، به حدود 2000 تراوات ساعت افزایش یابد. سوخت های فسیلی در 
حال حاضر، منبع حدود 93 درصد از تولید برق منطقه هستند و گاز طبیعی 
برای امنیت انرژی میان مدت، محوری دیده می شود. با این حال، چندین کشور 
در حال س��رمایه گذاری هنگفتی در انرژی س��بز هستند تا درنهایت، از اتکا به 
سوخت های فسیلی فاصله بگیرند. این سرمایه گذاری ها با متنوع سازی اقتصادی 

که در چندین استراتژی توسعه منطقه، برجسته شده، همراه شده است.
در عمان، دولت قصد دارد سهم انرژی های تجدیدپذیر را در سبد انرژی، به 
30 درصد تا س��ال 2030، بین 60 تا 70 درصد تا س��ال 2040 و 100 درصد 
تا س��ال 2050 افزایش دهد. م��اه، جاری دولت عمان، 2 نیروگاه  فوتوولتائیک 
خورش��یدی را در اس��تان الدخیلیه افتتاح کرد. این دو نی��روگاه به اتفاق هم، 
ظرفیت تولید یک گیگاوات را دارند و بزرگ ترین نیروگاه های خورش��یدی در 
عمان تا به امروز هستند. این نیروگاه ها از بیش از 2 میلیون پنل فوتوولتائیک 
خورشیدی تشکیل شده اند. نیروگاه های مذکور، تولید انرژی تجدیدپذیر عمان 
را از 6.6 درصد، به 11 درصد افزایش می دهد و آلایندگی کربن را حدود 1.4 
میلیون تن در س��ال کاهش می دهد و برق کافی برای تامین روشنایی حدود 

120 هزار خانه را فراهم می کند.
در ام��ارات عربی متحده، »اس��تراتژی انرژی پاک دب��ی 2050«، هدف 75 
درصد انرژی پاک را تا س��ال 2050، مش��خص کرده و »چش��م انداز 2030« 
ابوظبی، تولید 30 درصد انرژی تجدیدپذیر را ظرف پنج سال آینده هدف گذاری 
کرده اس��ت. در ژانویه، دولت، تاسیسات انرژی خورشیدی 24 ساعته شرکت 
انرژی ه��ای تجدیدپذیر مصدر را افتتاح کرد که ش��امل 5.2 گیگاوات ظرفیت 
خورش��یدی و 19 گیگاوات س��اعت ذخیره باتری اس��ت که امکان تولید یک 
گیگاوات انرژی تجدیدپذیر را به صورت ش��بانه روزی فراهم می کند. س��لطان 
الجابر، وزیر صنعت و فناوری پیشرفته گفت: به مدت چندین دهه، بزرگ ترین 
مان��ع در برابر انرژی های تجدیدپذی��ر، امکان تامین متناوب و بدون وقفه برق 

پاک در شبانه روز بوده است.
ش��رکت »قطر انرژی« در س��پتامبر، اعلام کرد که قص��د دارد یک نیروگاه 
خورش��یدی 2 گیگاواتی در قطر احداث کند که می تواند ظرفیت خورشیدی 
این کش��ور را تا پایان دهه جاری، دو برابر کند. این ش��رکت نفت دولتی قصد 
دارد این تاسیس��ات را در منطقه دخان قطر بسازد. شرکت های »قطر انرژی«  
و توتال انرژی، اولین نیروگاه خورشیدی 800 مگاواتی خود در الخرسعه را در 
س��ال 2022 راه اندازی کردند و »قطر انرژی«  قص��د دارد دو پروژه دیگر را با 
ظرفیت 875 مگاوات در شهرهای صنعتی راس لفان و مسیعید، توسعه دهد. 
افزایش ظرفیت خورش��یدی قطر به چهار گیگاوات تا سال 2030، حدود 30 

درصد از نیازهای تولید برق این کشور را تامین خواهد کرد.
در عربس��تان س��عودی، دول��ت، توافقنام��ه ای ب��رای 30 گی��گاوات تولید 
فوتوولتائیک خورش��یدی امضا کرد. صندوق س��رمایه گذاری دولتی عربستان 
سعودی )PIF(، دو توافق تولید فوتوولتائیک خورشیدی با شرکت های چینی 
جینکو سولار و انرژی تجدیدپذیر تی سی ال ژونگ هوان، امضا کرد. براساس 
 ،)SPPC( گ��زارش اویل پرایس، در اکتبر هم ش��رکت تامین برق س��عودی
فهرستی از متقاضیان برای فاز نهایی دور پنجم برنامه انرژی تجدیدپذیر ملی 
دولت را اعلام کرد. این پروژه ها شامل نیروگاه السداوی به ظرفیت دو گیگاوات 
در شرق عربستان س��عودی، پروژه الماسه به ظرفیت یک گیگاوات در استان 
ش��مالی حیل، یک نیروگاه 400 مگاواتی در غرب استان مدینه و پروژه 300 

مگاواتی در غرب استان مکه هستند.

کاهش 1۲ درصدی بارش ها در سال 14۰3
سدهای کشور کم آوردند

براساس آخرین آمارها از ابتدای سال آبی تا تاریخ سیزدهم بهمن ماه 
از وضعیت س��دهای کشور میزان ورودی سدها نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل 10 درصد کاهش داش��ته و حج��م آب موجود در مخازن 
43 درصد اس��ت. میزان ورودی مخازن کل کشور از ابتدای سال آبی 
)ابتدای مهرماه( تا سیزدهم بهمن ماه معادل 6.72 میلیارد متر مکعب 
بوده که در قیاس با س��ال گذش��ته که عددی مع��ادل 7.49 میلیارد 
مترمکعب بوده 10 درصد کاهش داش��ته است. همچنین میزان کل 
خروجی س��دهای کشور نیز نسبت به س��ال قبل با 4 درصد افزایش 
مواجه بوده است. حجم آب موجود مخازن اکنون 22.29 میلیارد متر 
مکعب ثبت ش��ده که این عدد نسبت به سال قبل که عددی معادل 
20.99 میلیارد متر مکعب بوده 6 درصد افزایش یافته است. همچنین 

حجم پرشدگی سدهای کشور نیز تا این تاریخ 43 درصد است.
وضعیت برخی از سدهای مهم کشور بیانگر این است که در 16 سد 
درصد پرش��دگی کمتر از 20 درصد اس��ت، به طوری  که سد دوستی 
و طرق استان خراس��ان رضوی، سد پانزده خرداد حوضه قمرود، سد 
اس��تقلال، شمیل و نیان و سرنی اس��تان هرمزگان، سد تهم  استان 
زنجان، س��د رودبال داراب استان فارس، سد تنگوییه سیرجان استان 
کرمان و س��د ساوه و کمال صلح اس��تان مرکزی کمتر از 20 درصد 
آب دارند. همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کش��ور معادل 60.1 
میلیمتر است. این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه 
درازمدت )114 میلیمتر( 47 درصد کاهش و نس��بت به دوره مشابه 
سال آبی گذشته )68.7 میلیمتر( 12 درصد کاهش را نشان می دهد.

خبرنــامه

فرصت امروز: گذار انرژي در جهان چه پیامدهایي براي بخش انرژي ایران به همراه 
داش��ته است؟ این سوالی اس��ت که مرکز پژوهش هاي اتاق ایران در گزارش تازه خود 
مطرح کرده و در پاسخ بدان نوشته است: پیش از طرح و پاسخ به این پرسش، ضرورت 
دارد که ابتدا دو مسئله مورد بررسي قرار بگیرد؛ نخست اینکه نسبت شاخص هاي انرژي 
ایران با گذار انرژي در جهان به چه ترتیبي اس��ت؟ دوم، نظام سیاس��تگذاري کشور در 
این حوزه چه سیاست ها و برنامه هایي را براي آینده کشور ترسیم کرده است؟ براساس 
آمارهای رس��می، به دلیل س��لطه مطلق سوخت هاي فسیلي در تولید برق، کل انتشار 
دي اکسیدکربن سالانه در بخش برق 187 درصد )119 میلیون تن( افزایش یافته است. 
بنابراین در حوزه انرژي هاي تجدیدپذیر با وجود ضرورت هایي که هم به واسطه الزامات 
توسعه پایدار و هم به سبب کاهش فشار بر منابع هیدروکربني، پیش روي کشور قرار 
دارد، ش��اهد شکل گیري و افزایش شکاف میان ایران و کشورهاي منطقه هستیم. این 
ش��کاف بیش از اینکه ناش��ي از فقدان برنامه بهره گیري از مناب��ع تجدیدپذیر یا درک 
تصمیم گیرندگان از ضرورت توسعه این انرژي ها در کشور باشد، ناشي از ابهامات جدي 
در توان تحقق این برنامه ها است که به نظر مي رسد یکي از مهمترین موانع آن، تداوم 

تحریم هاي آمریکا علیه کلیت اقتصاد ایران باشد.
اگرچ��ه برنامه هایي براي افزایش 10 گیگاوات��ي تولید برق از منابع تجدیدپذیر بین 
سال هاي 2022 تا 2025 وجود دارد، اما وضعیت فعلي اقتصاد ایران، تحقق این برنامه ها 
را با ابهام هاي جدي روبه رو کرده اس��ت. بنابراین سیاستگذاري انرژي کشور باید از دام 
نسبت سازي با کشورهاي دیگر و رقیب سازي از همسایگان رها شده و در سطوح مختلف 
دانشگاهي، بوروکراتیک، بخش خصوصي و دیپلماتیک، صرفا با نگاه به درون و برمبناي 
اولویت ها و ضرورت هاي داخلي، به ترسیم سناریوهاي دقیق، انضمامي و واقع گرایانه در 

حوزه انرژي اقدام کند.
سوخت فسیلي حرف اول را می زند

نگاهي کلي به ش��اخص هاي انرژي در ایران در س��ال 2022 نش��ان مي دهد س��هم 
سوخت هاي فسیلي در تولید برق ایران حدود 94 درصد بود که در این میان 79 درصد 
آن از گاز، 15 درصد آن از سایر سوخت هاي فسیلي و 0.2 درصد آن از زغال سنگ تولید 
شده است. سهم برق آبي در سبد تولید برق ایران برابر با 4.5 درصد سهم برق هسته اي 
برابر با یک درصد بوده اس��ت. در همین سال س��هم انرژي حاصل از باد و خورشید در 
تولید برق موردنیاز کشور تنها 0.5 درصد بوده است. در سال 2022، بخش تولید برق 
ایران با اختصاص 1.5 درصد از کل انتش��ار دي اکس��یدکربن جهان به خود، در جایگاه 
دهم ش��اخص ضریب انتش��ار کربن جهان قرار گرفته است. علاوه بر سهم پایین منابع 
پاک، س��طح تکنولوژیک و فرسودگي زیرساخت هاي تولید انرژي در این وضعیت سهم 
داش��ته است؛ به طوري که براساس آمارهاي سال 2022، ضریب انتشار در بخش تولید 
برق ایران برابر با 494 گرم دي اکسیدکربن به ازاي هر کیلووات ساعت، یعني 58 گرم 
بالاتر از میانگین جهاني بوده است. تقاضاي سرانه سالانه برق در ایران برابر 4.2 مگاوات 

ساعت ارزیابي شده است که بالاتر از میانگین جهاني معادل 3.6 مگاوات ساعت است. 
همچنین سرانه انتشار گازهاي گلخانه اي -یعني 2.1 تن دي اکسیدکربن- در ایران بیش 
از 31 درصد بالاتر از میانگین جهاني بوده است. در سال 2022، تقاضاي برق در ایران 
ب��ه میزان 4.4 درصد افزایش یافته که 2.6 درصد بالاتر از افزایش تقاضاي جهاني بوده 
است، هرچند این افزایش تفاوت چنداني با میانگین رشد تقاضاي ایران در دوره 2010 
تا 2021 ندارد. به دلیل وابستگي شدید به سوخت هاي فسیلي و افزایش تقاضا، انتشار 
دي اکس��یدکربن ایران در س��ال 2022 به میزان 1 3.8 درصد افزایش یافته که بسیار 
بالاتر از افزایش انتشار 1.3 درصدي در بخش برق جهاني بود. در آن سال تولید برق از 
گاز با افزایش 5.7 تراوات ساعت رشد، بالاترین افزایش مطلق را تجربه کرد؛ درحالي که 
تولید برق از سایر سوخت هاي فسیلي با 5.6 تراوات ساعت بیشترین درصد افزایش را 
داشتند. گاز و سایر سوخت هاي فسیلي مجموعا 72 درصد از افزایش تقاضا را برآورده 
کردند؛ تولید برق آبي نیز در این س��ال 12 درصد رش��د کرد که 11 درصد از افزایش 
تقاضاي برق را تامین کرد. ایران باقیمانده افزایش تقاضا را از طریق افزایش 2.8 تراوات 

ساعتي واردات تامین کرده است.
وقتی چالش تامین برق شدت می گیرد

از زمان توافق پاریس در س��ال 2015، انتشار گازهاي گلخانه اي در بخش برق ایران 
29 افزایش یافته اس��ت. افزایش تقاضا از س��ال 2015 عمدتا با تولید برق از گاز تامین 
شده است که براي پاسخگویي به تقاضاي رو به رشد برق 42 درصد افزایش یافته است. 
در همان زمان، برق آبي 25 درصد و برق هس��ته اي 1.1 درصد رش��د کرده اند. هرچند 
در مورد انرژي، حداکثر تولید روزانه برق از س��ال 57 تا 1401 با نرخ متوس��ط سالانه 
7.7 رشد داشته است و این رقم براي حداکثر نیاز روزانه در همین دوره 7.8 بوده و در 
همین حال دست کم از سال 94 تلفات برق در فرآیند تولید و توزیع کاهشي بوده است، 
در مورد قدرت نرخ رش��د ظرفیت اسمي و عملي نیروگاه ها از سال 1357 تا 1401 به 
ترتی��ب 6.3 و 6.2 ب��وده، درحالي که این رقم براي حداکثر تقاضاي همزمان 7.3 بوده 
است. در نتیجه این وضعیت روند ناترازي برق کشور که از سال 1392 آغاز شده بود، از 
سال 1400 شدت یافته و اختلاف میان تقاضاي نقطه پیک مصرف و قدرت تأمین شده 
در سال 1402 به بیش از 12 هزار و 400 مگاوات رسیده است. در حوزه برق نیز شاهد 
عقب ماندگي فزاینده ظرفیت عملي تولید نسبت به میزان تقاضا هستیم که با توجه به 
ثبات نسبي رشد میزان تقاضا در بازه 2010 تا 2022، ریشه آن را باید در کاهش رشد 
ت��وان تولید از متوس��ط 6.23 در ده��ه 1370 و 8.03 در دهه 1380 به 3.24 در دهه 
1390 جس��ت وجو کرد. باتوجه به اتکاي مطلق ایران به گاز براي تولید برق از یکسو و 
ناتواني کش��ور از تامین سوخت مورد نیاز نیروگاه هاي گازي و سیکل ترکیبي در آینده 
کوتاه مدت، احتمالا شاهد افزایش شکاف میان رشد تقاضا و رشد توان عملي تولید برق 
خواهیم بود. از دیگر چالش هاي بخش انرژي کشور، پایین بودن ضریب بازیافت مخازن 
نفت��ي و عدم اجراي کامل طرح هاي ازدیاد برداش��ت از جمله عدم تحقق کامل اهداف 

برنام��ه تزریق گاز به مخازن نفتي، به دلیل کمبود گاز و افزایش مصرف اس��ت. تزریق 
متناوب آب و گاز عمدتا در میادیني استفاده مي شود که فشار داخلي مخزن به حدي 
پایین اس��ت که تولید هیدروکربن ها به لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه نیست. وزارت 
نفت براس��اس قانون برنامه ششم توسعه موظف است تمهیدات لازم براي افزایش یک 
درصدي ضریب بازیافت مخازن نفتي را اتخاذ کند که این امر مس��تلزم افزایش تزریق 
گاز و آب به مخازن نفتي اس��ت. با وجود این موضوع، در سال 1400 میزان تزریق گاز 
و آب به ترتیب 26.3 میلیون متر مکعب گاز در روز و 78.7 میلیون بشکه آب در سال 
بوده که نسبت به سال قبل به ترتیب 13.5 درصد معادل4.1 میلیون مترمکعب در روز 

و 11 درصد معادل 9.7میلیون بشکه در سال کاهش داشته است.
برای تولید برق سبز چه باید کرد؟

به نظر مي رس��د مسیر سیاس��تگذاري انرژي در کشور با توجه به بحران هاي دوگانه 
ش��کاف میان عرضه و تقاضا و ضرورت تعیین نس��بت بخش انرژي کشور با روند گذار 
انرژي در سطح جهان، روشن است و نیازي به توصیه سیاستگذاري ندارد. مسئله اصلي 
در امکان عملیاتي یک روند مش��خص و منطقي اس��ت. در وضعیت حاضر، هماهنگي 
میان افزایش تولید، افزایش بهره وري، کاهش شدت انرژي و گسترش سهم انرژي هاي 
تجدیدپذیر خورش��یدي و بادي از افزایش ظرفیت هاي جدید در سرمایه گذاري انرژي 
یک ضرورت است و کشور راهي به جز بهره گیري از ظرفیت هاي گذار انرژي، همراهي 
با آن و پوش��اندن گسل هاي موجود فعلي با امکانات این گذار جهاني ندارد. تبدیل این 
ضرورت به امکان، بحث دیگري است و بحران هاي درهم تنیده و پیچیده در بخش هاي 

مختلف این مسیر را مبهم کرده است.
به نظر می رس��د فاصله گیري از سیاس��تگذاري هاي مبهم و کلي و حرکت به سوي 
سندنویس��ي و سناریونویسي برمبناي وضعیت موجود و واقعیت هاي داخلي، نخستین 
گام اس��ت. گسترش همکاري هاي بین المللي با عضویت در نهادهایي مانند موافقتنامه 
پاریس و نیز رهایي از مش��کلات تحریم ها و تعاملات مالي کمک مي کند تا اس��تفاده 
از ظرفیت هاي مالي و فناورانه بین المللي میس��ر ش��ود. همان گونه که کشور در بحث 
انرژي با بحران مضاعف روبه رو اس��ت، استفاده از انرژي هاي تجدیدپذیر براي گسترش 
شبکه هاي تامین انرژي یک برُد و امتیاز مضاعف خواهد بود. در مراکز جمعیتي مي توان 
از مش��وق هاي دولتي براي فعال کردن ظرفیت هاي بخش خصوصي و س��رمایه گذاران 
خارجي در صورت رفع تحریم ها اس��تفاده کرد و در مراکز کم تراکم و دوردست، منابع 
مال��ي خارجي نهادهایي مانن��د بانک جهاني، صندوق بین المللي پ��ول و اتحادیه اروپا 
)در صورت رفع تحریم ها( مي تواند راهگش��ا باش��د. باتوجه به نکاتي که در مورد نقش 
شهرنش��یني در گذار انرژي گفته ش��د، تمرکز سیاستگذاري براي شهرهاي متوسط از 
ضرورت بالایي برخوردار خواهد بود. درهرحال، گذار جهاني انرژي، به مثابه یک امکان 
جدی��د ب��راي عبور توأمان از دو بحران یا یک فش��ار جدید ب��راي مواجهه با دو بحران 

همزمان، در پیش روي کشور قرار دارد.

تحریم ها جلوی عرضه انرژی پاک در ایران را گرفته است

حلقه مفقوده تولید انرژی پاک

مدیرعامل ش��رکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت در دولت چهاردهم 10 
میلیون لیتر به تولید بنزین با کیفیت کش��ور اضافه ش��د، همچنین تولید نفت گاز نیز 
در آذر و دی ماه به 124 میلیون لیتر رس��ید که 13 میلیون لیتر رش��د داش��ته است. 
»محمدصادق عظیمی فر« در مراس��م امضای تفاهمنامه همکاری درخصوص مدیریت 
هوش��مند زنجیره تامین  سوخت کش��ور با بیان اینکه تقریبا سالانه 100 میلیارد لیتر 
فرآورده در کشور تولید می شود که ارزش این فرآورده ها 55 میلیارد دلار است، گفت: 
بعد از انقلاب اسلامی تولید بنزین کشور 6 تا 7 برابر و تولید نفت گاز 5 برابر شده است.
او با بیان اینکه در حوزه تولید و توسعه ظرفیت پالایشگاهی توفیقات خوبی داشته ایم، 
گفت: به دلیل رشد مصرف پارادایم عرضه فرآورده یارانه ای کماکان پارادایم غالب بوده 
اس��ت، همین موضوع باعث شده گرفتار ناترازی سوخت و انرژی باشیم و صنعت نفت 
تحت فش��ار قرار گرفته اس��ت. از زمان تشکیل دولت چهاردهم با تاکید رئیس جمهور 
باید پارادایم عرضه س��وخت یارانه ای تغییر کند و بیش��تر روی مدیریت مصرف تمرکز 
صورت گیرد و از تولید هم غافل نش��ویم. به گفته وی، 50 درصد ناوگان حمل و نقل 
فرسوده است و راندمان نیروگاه ها نیز زیر 40 درصد است. بخشی از افزایش مصرف به 
دلیل قاچاق است که طرح امروز می تواند مانعی برای این مسئله باشد. به دنبال پایش 

لحظه ای فرآورده های نفتی و جلوگیری از اتلاف هستیم.
»عظیمی فر« با اش��اره به اینکه مصرف س��وخت خودروهای کشور دو برابر میانگین 
جهانی اس��ت، تصریح کرد: بخشی از افزایش مصرف کشور به دلیل پدیده قاچاق است 
و میانگین افزایش س��الانه مصرف کشور 7 درصد است که بخشی از آن طبیعی است. 
بای��د اتلاف های زنجیره تولید، انتقال و توزیع فرآورده را به حداقل برس��انیم. ما قاچاق 
را کتمان نمی کنیم و به دنبال کاهش آمار قاچاق در کش��ور هستیم. با استفاده از طرح 
پای��ش لحظه ای و هوشمندس��ازی زنجیره تأمی��ن فرآورده های نفتی ک��ه امروز امضا 
می شود، هر قطره فرآورده تولیدی پایش می شود تا بتوانیم با به حداقل رساندن مداخله 
انسانی برمبنای داده های لحظه ای از اتلافات مختلف مانند اتلاف زمان، قاچاق و انرژی 
جلوگیری کنیم. به دنبال مدیریت زنجیره پالایش و پخش با استفاده از ابزارهای کارآمد 

هستیم و در این طرح از پیشرفته ترین سیستم های اندازه گیری استفاده می کنیم.
مدیرعامل ش��رکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ای��ران با بیان اینکه در 
این طرح از اینترنت اش��یا استفاده می ش��ود و پس از جمع آوری داده ها برای تحلیل از 
ابزارهای هوش مصنوعی استفاده خواهیم کرد، گفت: در این طرح سه مجموعه درجه 
یک کشور مشارکت دارند تا بتوانیم با هم افزایی مسئولانه این طرح را هرچه سریع تر به 
نتیجه برسانیم. به گفته این مدیر نفتی، پس از انقلاب اسلامی تولید بنزین هفت برابر و 
نفت گاز حدود چهار تا پنج  برابر افزایش یافته است. پس از انقلاب اقدام های بسیار خوبی 
در افزایش تولید فرآورده های نفتی و توس��عه ظرفیت های پالایش��گاهی انجام شده که 
ساخت پالایشگاه  ستاره خلیج فارس و  پالایشگاه بندرعباس ازجمله طرح های توسعه ای 

اجرا شده پس از انقلاب اسلامی است.
وی با اش��اره به اینکه ناترازی س��وخت و انرژی ازجمله چالش های اساس��ی اس��ت 
که صنعت نفت را تحت الش��عاع قرار داده اس��ت، افزود: باید بر مدیریت مصرف تمرکز 
کنیم البته این به معنای غافل ش��دن از افزایش تولید نیس��ت بلکه در بخش تولید نیز 
خوش��بختانه از ابتدای استقرار دولت چهاردهم حدود 10 میلیون لیتر به تولید بنزین 
با کیفیت کشور افزوده شده است. در دولت چهاردهم به دنبال بهره برداری از طرح های 
پالایش��گاهی در حوزه افزایش ظرفیت و کیفی سازی فرآورده های پالایشگاهی هستیم. 
تمرکز صرف بر افزایش عرضه تنها راه مقابله با ناترازی نیس��ت و باید زنجیره ناکارآمد 
تولید بیش��تر و مصرف بیش��تر، شکسته شود که گام نخس��ت آن شناسایی محل های 

اتلاف انرژی است.
»عظیمی فر« در پایان از »مسعود پزشکیان«، رئیس جمهوری قدردانی کرد و گفت: 
نگاه رئیس جمهوری نسبت به مسائل موجود در کشور نگاه کتمان نیست و چالش های 

موجود در کش��ور را به صورت ش��فاف مطرح می کنند و با رویکرد حل مسئله به بحث 
قاچاق فرآورده در کش��ور ورود و تمامی ارکان جامعه را برای حل این مس��ئله بس��یج 

کردند.
او همچنین در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران از توزیع سالانه 100 میلیارد 
لیتر انواع فرآورده نفتی به ارزش بالای 55 میلیارد دلار در کشور خبر داد و گفت: ذخایر 
بنزین بیش از 300 میلیون لیتر نس��بت به مدت مشابه پارسال افزایش یافته است. به 
گفته »عظیمی فر«، س��الانه 100 میلیارد لیتر ان��واع فرآورده های نفتی با ارزش بالای 
55 میلیارد دلار در کش��ور توزیع می ش��ود که این فرآورده ها امانت ملت ایران است و 
ما خود را مسئول توزیع و مصرف درست این فرآورده ها می دانیم. شدت مصرف انرژی 
کشور بیش از 2.5 برابر میانگین جهانی است و یکی از دلایل افزایش مصرف در بخش 

فرآورده های نفتی مایع موضوع قاچاق سوخت است که مسئله ای انکارناپذیر است.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با تأکید بر اینکه در 

مقابل با پدیده قاچاق سوخت باید کنشگری فعالانه داشته باشیم، ادامه داد: ما به دنبال 
استفاده حداکثری امکانات برای به حداقل رساندن قاچاق فرآورده های نفتی هستیم که 
یکی از این امکانات و ابزارها، تجهیز تجهیزات و زیرس��اخت های شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی به سیستم های پایش لحظه ای و هوشمندسازی زنجیره تولید، 

انتقال و توزیع فرآورده های نفتی است.
به گفته این مقام مسئول، عمده منشأ قاچاق سوخت به بخش مصرف باز می گردد، 
نظارت��ی بر عملکرد مصرف کنندگان وجود ندارد ازاین رو دس��تگاه های متولی در حوزه 
مصرف با راهبری و تنظیم گری س��تاد قاچاق، برای مبارزه با قاچاق س��وخت پای کار 
خواهند آمد. از طرفی، بیش از 300 میلیون لیتر ذخایر بنزین نس��بت به مدت مشابه 
پارسال افزایش یافته اس��ت. معماری جدید سامانه هوشمند سوخت با همکاری نظام 
بانکی در حال تدوین است و به احتمال زیاد تا سال آینده زیرساخت تازه توزیع سوخت 

کشور راه اندازی می شود.

رشد 3۰۰ میلیون لیتری ذخایر بنزین کشور

تولید بنزین 1۰ میلیون لیتر افزایش یافت 

دوشنبه
15 بهمن 1403

شماره 2636
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اخبار

مدیرکل ثبت اسنادواملاک استان کرمانشاه عنوان نمود:
بازدیدهای میدانی گشت های نظارتی ثبت اسنادواملاک کرمانشاه تا اتصال کلیه 
مشاورین املاک دارای مجوز به سامانه کاتب به صورت منظم و مستمر ادامه دارد

کرمانشــاه - خبرنگار فرصت امروز:  اداره کل ثبت اسناد و املاک 
استان کرمانشاه با بهره گیری از گشت های نظارتی، اتصال مشاورین املاک 
به ســامانه کاتب را مورد رصد قرار داده و با ایــن اقدام، در جهت افزایش 
شــفافیت و کاهش تخلفات گام برمی دارد. حسن پور مدیرکل ثبت اسناد 
و املاک اســتان کرمانشاه دراین باره اظهار داشت: اتصال مشاورین املاک 
به ســامانه کاتب یکی از اقدامات مهم و اساسی در جهت شفافیت و ارتقاء 
کیفیت خدمات معاملات املاک اســت. با این اقدام، اطلاعات معاملات به 
صــورت الکترونیکی ثبت و نگهداری می شــود که این امر موجب کاهش 
تخلفات و افزایش امنیت حقوقی معاملات خواهد شد. وی افزود:  گشت های 

نظارتی ما با همکاری مشاورین املاک، فرآیند اتصال به سامانه کاتب را به صورت دقیق و سریع مورد بررسی و رصد قرار می دهند تا از انجام 
صحیح و کامل این فرآیند اطمینان حاصل کنیم. این نظارت های دقیق به بهبود کیفیت خدمات و افزایش رضایت مندی مراجعین کمک 
می کند. حسن پور در ادامه افزود: در این طرح، مشاورین املاک با استفاده از سامانه کاتب، اطلاعات معاملات املاک را به صورت آنلاین و در 

لحظه ثبت می کنند و امکانات متعددی را برای مشاورین املاک و مراجعین فراهم می کند.

عملکرد ۱۱ ماهه شرکت شهرک های صنعتی استان ایلام
ایلام- هدی منصوری:  مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان ایلام، به تشریح عملکرد ۱۱ ماهه اخیر این شرکت پرداخت و از 
اقدامات مهم در راستای توسعه زیرساخت ها و بهبود فرآیندها خبر داد. نادری با اشاره به کمک به اصلاح و نظارت بر نحوه ساخت و ساز طرح 
صنعتی اولین سرمایه گذار خارجی در استان، گفت: این طرح با همکاری شرکت چینی آلامتو در ناحیه صنعتی ملکشاهی در حال اجرا است و 
ما موفق به اخذ انشعابات آب، برق و گاز برای این پروژه شده ایم. وی همچنین به دریافت دو مرحله گزارش های مطلوب از سازمان حسابرسی در 
خصوص منابع جاری و طرح تملک دارایی های سرمایه ای اشاره کرد و افزود: ما به دنبال شفاف سازی دستورالعمل ها و فرآیندها هستیم تا رانت 
اطلاعاتی غیرشفاف را از بین ببریم. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان ایلام در ادامه به تشکیل کمیته اصلاح روش ها و بروزرسانی 
فرمت های مورد استفاده در واحدهای مختلف اشاره کرد و گفت: اصلاح نظام اداری و فرآیندهای انجام امور از دیگر اولویت های ما بوده است. 
نادری همچنین به تفکیک حوزه کاری مدیران شــهرک ها و نواحی صنعتی بر اساس شهرستان های محل مأموریت و جایگزینی مسئولان 
با نیروهای جوان و تازه نفس اشــاره کرد و افزود: این اقدام به بهبود کارایی و ارتقای کیفیت خدمات کمک خواهد کرد. مدیرعامل شــرکت 
شهرک های صنعتی استان ایلام در ادامه به پروژه های در حال اقدام در حوزه زیرساخت اشاره کرد و گفت: برقرسانی به دو شهرک سرابله و 
اجرای آسفالت شهرک های صنعتی از جمله اقداماتی است که با اعتبارات مختلف در حال انجام است.  وی همچنین به جذب اعتبارات عمرانی 
به مبلغ ۱۰۷ میلیارد ریال و اعتبارات بلاعوض به مبلغ ۴۲۰ میلیارد ریال اشاره کرد و گفت: این اعتبارات به منظور ایجاد زیرساخت و تملک 
اراضی صنعتی جذب شده است. نادری در ادامه به وضعیت تملک اراضی اشاره کرد و گفت: ناحیه صنعتی شباب در حال اتمام مراحل اداری 
و استعلامی است و توسعه ناحیه صنعتی سیروان نیز در مرحله کارشناسی قرار دارد. وی همچنین از انعقاد ۱۵ قرارداد به ارزش ۱۶۳ میلیارد 
ریال خبر داد و گفت: این قراردادها به مساحت یک هکتار در راستای توسعه صنعتی استان منعقد شده است. مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی استان ایلام در پایان به تعیین تکلیف قراردادهای غیرفعال و نیمه فعال اشاره کرد و گفت: ما ۴۲۰ فقره اخطار برای واحدهای غیر 
فعال ارسال کرده و جلسات متعددی برای تعیین تکلیف قراردادها برگزار کرده ایم. نادری ابراز امیدواری کرد که با ادامه این روند، استان ایلام 

به یکی از قطب های صنعتی کشور تبدیل شود و زمینه ساز رشد اقتصادی و اشتغال زایی در این منطقه گردد.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان خبر داد؛
رشد ۵7 درصدی سالن های سینمایی در خوزستان

اهواز - شبنم قجاوند: مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان از 
رشد ۵۷ درصدی سالن های سینمای در استان خبر داد و گفت: امروز حال 
حوزه ســینمای خوزستان در عرصه تولیدو ظرفیت های نمایشی مطلوب 
اســت. مجید منادی در آیین افتتاح پردیس سینمای خلیج فارس اهواز 
اظهار کرد: مجموعه هنر سینمای خوزستان در ۲ سال اخیر، با همت بخش 
خصوصی، هنرمندان و بخش دولتی جهش قابل توجهی داشته است. وی 
خوزستان را یکی از استان های پیشرو و پیشگام در عرصه سینما عنوان کرد 
که در زمینه تعداد سالن های سینما رشد ۵۷ درصدی داشته است. مدیر 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان تصریح کرد: سینماهای استان در 

سال جاری نسبت به سال گذشته فروش ۲ برابری را تجربه کرده است. وی افتتاح نخستین سالن تخصصی اجرای موسیقی، افتتاح پردیس 
سینمایی مادر در دزفول، بازسازی و نوسازی سالن های سینمای استان، نخستین باغ فرهنگ و هنر و... را از جمله اقدامات انجام شده در حوزه 
سینما برشمرد. منادی یادآور شد: با توجه اینکه خوزستان از اقلیمی گرم برخوردار است وجود فضاهای فرهنگی و هنری لازم و ضروری است. 
وی بر حمایت بخش خصوصی در حوزه فعالیت های فرهنگی و هنری تاکید کرد و پردیس سینمایی خلیج فارس را مجموعه ای شایسته برای 
مردم این شهر دانست. پردیس سینمایی »خلیج فارس«، نخستین پردیس سینمایی کلانشهر اهواز است. این مجموعه دارای ۶ سالن به نام های 
»کارون«، »دز«، »کرخه«، »اروند«، »مارون« و »زهره« است که سالن کارون با ظرفیت ۲۰۰ نفر بزرگترین سالن این مجموعه به شمار می رود. 
همچنین سالن وی آی پی این پردیس دارای ۲۵ صندلی است. این پردیس با حضور »قادر آشنا« دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور، حبیب 

ایل بیگی مدیرعامل موسسه سینماشهر و جمعی از مسئولان استانی بهره برداری شد.

رفع مشکلات صنعتگران باید در اولویت کاری همه مسئولان باشد
ســاری – دهقان : عمران عباســی نماینده مردم سوادکوه،سوادکوه 
شمالی، قائمشهر، جویبار و سیمرغ در مجلس شورای اسلامی و یوسف نژاد 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی مازندران و قربانی فرماندار قائمشهر از 
پروژه های اجرایی و یک واحد تولیدی در شهرک صنعتی رستم کلا قائمشهر 
بازدید کردند. به گزارش خبرنگار مازندران به نقل روابط عمومی شــرکت 
شــهرک های صنعتی مازندران، نماینده مردم سوادکوه،سوادکوه شمالی، 
قائمشهر، جویبار و سیمرغ در مجلس شورای اسلامی با همراهی مدیر عامل 
شرکت شهرک های صنعتی مازندران و فرماندار شهرستان قائمشهر و جمعی 
از مســئولین دستگاههای اجرایی شهرستانی از شهرک صنعتی رستم کلا 

بازدید و گفت: رفع مشکلات صنعتگران باید در اولویت کاری همه مسئولان بوده و همگی باید تلاش خود را معطوف به کاهش دغدغه این 
جهادگران اقتصادی کنند. عباسی ادامه داد : قطعی برق واحد های تولیدی ، کمبود و محدودیت در تامین مواد اولیه، قوانین دست و پاگیر حوزه 
صادرات و نبود تسهیلات مناسب ریالی و ارزی، از جمله مشکلات اصلی صنعتگران است که در این بازدید ها مورد بررسی قرار گرفت. عباسی 
افزود: بازدید های میدانی ضمن افزایش امید، باعث شناسایی سریع مشکلات و ارائه راهکار جهت رفع مشکلات تولید و رونق اقتصاد استان و 
کشور خواهد شد. علیرضا یوسف نژاد مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی مازندران نیز در این بازدید گفت: شهرک صنعتی رستم کلا با وسعت 
۳۴ هکتار دارای تعداد ۴۳ واحد تولیدی بهره بردار با حجم سرمایه گذاری بیش از ۱۰۱۰۰ میلیارد ریال بوده که برای 8۴۰ نفر اشتغال فراهم 
کرده است. لازم به توضیح است، عباسی نماینده مردم سوادکوه،سوادکوه شمالی، قائمشهر، جویبار و سیمرغ در مجلس شورای اسلامی و یوسف 
نژاد مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی مازندران ضمن بازدید از شهرک صنعتی رستم کلا و بازدید از واحد تولیدی تیرنگ دانه طبرستان 

تولیدکننده خوراک دام وطیور، طی نشستی مشکلات این واحدهای تولیدی را مورد بحث و بررسی قرار دادند.

یکی دیگر از پروژه های عام المنفعه شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان به سرانجام رسید؛
انجام عملیات روکش آسفالت جاده روستای کریم آباد تلبزان شهرستان مسجدسلیمان

اهواز - شبنم قجاوند: عملیات روکش آسفالت بخشی از پروژه بهسازی 
و بازسازی جاده ارتباطی روستاهای احمدآباد تا کریم آباد منطقه تلبزان شهر 
مسجدسلیمان با اجرای بیش از ۶۲۰۰۰ مترمربع آسفالت گرم آغاز شد. این 
پروژه جزو پروژه هایی است که در قالب خدمات عام المنفعه، هزینه ای بالغ 
بر ۳۶۴ میلیارد ریال با نظارت مدیریت مهندســی و ساختمان این شرکت 
در مدت زمــان ۱۱ ماه اجرا می گردد. در این پــروژه که 8۵۰۰ متر طول 
دارد، تعریض مســیر و خاکبرداری و خاکریزی،احداث چندین دستگاه پل 
کوچک بتنی، احداث کانال ســنگی هدایت آب های سطحی،احداث دیوار 
حائل سنگی،اجرای لایه های زیراساس،اساس و آسفالت بیندر پیش بینی و 

اجرا گردیده است. با این اقدام ارزنده شرکت بهره برداری نفت وگاز مسجدسلیمان،دسترسی و ارتباط ساکنین روستاهای کریم آباد و نرگسی به 
مرکز شهرستان مسجدسلیمان به نحو مطلوب تر و ایمن تری انجام می گیرد و علاوه بر افزایش ایمنی تردد موجب کاهش زمان سفر نیز می گردد.

۵۳۶ ماینر غیرمجاز در گلستان کشف شد
گرگان - خبرنگار فرصت امروز: مدیرعامل شرکت توزیع برق استان گلستان گفت: طی دو ماه اخیر۵۳۶ ماینر غیرمجاز در ۴۲ مزرعه 
کشف و تحویل دستگاه قضایی استان گلستان شد.سید احمد موسوی صبح امروز در قرارگاه خبری ستاد دهه فجر استان گلستان اظهار کرد: 
یک الی دو مزرعه به صورت مجاز از ماینر استفاده می کنند اینها قابل کنترل هستند و اگر ناترازی به وجود آید آن ها را قطع می کنیم.وی در 
خصوص ناترازی برق گفت: متاسفانه امسال شاهد یک ناترازی به واسطه بحث سوخت در صنعت برق بودیم که با سیاست های دولت چهاردهم 
وضعیت بهتری اکنون پیدا کرده اســت.مدیرعامل شرکت توزیع برق استان گلستان بیان کرد: تابستانی که گذشت حدود یک هزار و ۵8۲ 
مگاوات انرژی در استان تامین شد که 8۲۰ مگاوات در نیروگاه علی اباد کتول تولید و ۴۶٫۵ مگاوات در نیروگاه های کوچک مقیاس تامین شد 
و مابقی از کشور ترکمنستان، خراسان شمالی، شاهرود، سمنان و شبکه سراسری تامین شد.موسوی گفت: برای اینکه این تولید را در استان 
افزایش دهیم، از سال گذشته سیکل ترکیبی ۵۰۰ مگاواتی علی آبادکتول به زمین زده شد که امیدواریم در مدت سه سال آینده به مدار آید 
و از برکات آن استفاده کنیم.وی بیان کرد: سیاست هایی که دولت چهاردهم و وزارت نیرو برای رفع ناترازی برای سال آینده در نظر گرفته 
است استفاده از انرژی پاک و خورشیدی است. بر اساس دستورالعمل ماده ۱۶ جهش تولید است باید یک درصد انرژی از خورشید تهیه شود.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان گلستان گفت: برای نیروگاه های خصوصی تا الان ۶8 مگاوات موافقت اصولی تهیه کردیم.موسوی با بیان 
اینکه از انرژی پاک خورشیدی برای تولید برق استفاده کردیم، افزود: بر این اساس انرژی را در محل تولید کردیم و اشتغال پایدار برای مددجو 
ایجاد می کنیم.به گفته وی؛ ۵۱۷ مورد نیروگاه خورشیدی پنج کیلوواتی را به شبکه متصل کردیم و ماهانه برق را از آنها خریداری می کنیم. 
۱8۳ نیروگاه خورشیدی را نیز تا پایان سال به بهره برداری می رسانیم.مدیرعامل شرکت توزیع برق استان گلستان از کلنگ زنی نیروگاه ۱٫۲ 
مگاواتی برای مشمولان کمیته امداد امام خمینی)ره( استان در گمیشان خبر داد و گفت: این نیروگاه در مساحت سه هکتار و تا سال آینده 
به مدار می آید.مدیرعامل شرکت توزیع برق استان گلستان در خصوص تجهیز کنتورهای هوشمند بیان کرد: ۹۳ درصد معادل ۷ هزار و ۶۳۱ 
حلقه چاه به کنتور هوشمند متصل شدند.موسوی با اشاره به اینکه یک هزار و ۴۵۶ کنتور ادارات معادل 8۰ درصد به کنتور هوشمند متصل 

شدند، ابراز کرد: از راه دور قرائت می شود.

گلستان در گازرسانی سبز شد
گرگان - خبرنگار فرصت امروز: مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان گفت: زیرساخت گازرسانی در مناطق صفر مرزی فراهم 
شده است، تمامی نقاط روستایی استان با جمعیت بالای ۲۰ خانوار نیز به لحاظ گازرسانی سبز شدند.علی طالبی ظهر امروز در قرارگاه 
خبری ستاد دهه فجر استان گلستان اظهار کرد: نسخه گازررسانی به مناطق روستایی تکمیل شده است و جزو استان های سبز در این 
زمینه است.وی افزود: ۲۴ ردیف پروژه با اعتبار ۲۰۲ میلیارد تومان گازرسانی و خدمات پشتیباهی در دهه فجر تقدیم مردم می شود، 
چهار روستا در مراوه تپه و کلاله با اعتبار ۲۱ میلیارد تومان گازدار می شوند.مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان از گازرسانی به ۱۰۹ 
واحد صنعتی و تولیدی با اعتبار ۴۵ میلیارد تومان خبر داد و گفت: با گازرسانی به چهار روستای استان بهره برداری می شود به لحاظ 
گارزرسانی به روستاها نیز جزو استان های سبز هستیم.طالبی بیان کرد: روستاهایی که بالای ۲۰ خانوار بودند گازرسانی می شوند 
۹۵۲ روستا در کل استان گازدار می شوند به عنوان یک عیدی در دهه فجر به مردم است.وی در خصوص گازرسانی به ۱۰۹ واحد 
صنعتی استان گفت: خط مرزی رینگ شمالی استان که بزرگترین پروژه از مراوه تپه تا گنبد و از گنبد تا اینچه برون و اق قلا است 
به یکدیگر وصل کردیم.مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان با اشاره به اینکه زیرساخت گازرسانی در مناطق صفر مرزی فراهم شده 
است، ابراز کرد: زمینه سرمایه گذاری و تامین انرژی در نقاط محروم و مرزی استان فراهم است.طالبی بیان کرد: منطقه آزاد جایی 
است که سایت پشتیبان در آن احداث شده است برنامه منطقه آزاد هنوز روی کاغذ است و در صورت اجرایی شدن همپا با آنان جلو 
خواهیم رفت.وی با بیان اینکه برای ایجاد خط گازرسانی پتروشیمی و منطقه آزاد برنامه ریزی شده است، گفت: برای پتروشیمی تا 
بالای ۵۰ درصد پیشرفت کنند خط گازرسانی را اجرا و برای توسعه و پیشرفت استان تلاش خواهیم کرد.مدیرعامل شرکت گاز استان 
گلستان بر ضرورت پایداری شبکه تاکید کرد و گفت: به دلیل سرما مصرف گاز در استان رکوددار شده است در یکی از روزها تا ۱۷ 

میلیون مترمکعب هم مصرف شده است، روزانه به طور متوسط بدون نیروگاه ۱۴ تا ۱۵ میلیون مترمکعب مردم مصرف می کنند.

شهریار - نرگس اصلانی : سرپرســت فرمانداری ویژه شهرستان شهریار 
تکمیل بیمارستان امام سجاد)ع( شــهریار از پروژه های اولویت دار شهرستان 
قلمداد کرد.  سجاد برنجی سرپرست فرمانداری ویژه شهرستان شهریار در جلسه 
شورای اداری صباشهر با تاکید بر تبیین دستاوردهای انقلاب اسلامی برای مردم 
اظهار کرد: گره گشایی از مشکلات صباشهر نقطه قوت و اتکایی است که باید به 
تبیین آن پرداخته شود. برنجی کاهش قطعی آب، احداث المان ورودی، ایجاد 
کلانتری، آسفالت معابر و احداث ساختمان آتش نشانی در محله بهاران صباشهر 
را از جمله اتفاقات و اقدامات مثبت در صباشهر دانست و عنوان کرد: گام ها برای 
خدمت رسانی به مردم باید رو به جلو باشند تا پیشرفت را رقم بزند و این مهم 
با هم افزایی و تعامل مجموعه شهرســتان قابل پیگیری است. وی با بیان اینکه 
هم اکنون اکثر خیابان های صباشهر دارای آسفالت است و رودخانه »شادچای« 
ساماندهی شده است، گفت: برای این اقدامات زحمات زیادی کشیده شده و با 
وجود اینکه نمی توانیم همه مشکلات را حل کنیم ولی می توانیم برای رفع برخی 
از آنها تلاش و پیگیری تا حصول نتیجه انجام دهیم. سرپرست فرمانداری ویژه 
شهریار عدم حضور برخی مسئولین در جلسات رسمی را غیر قابل توجیه اعلام 
کرد و افزود: با وجود اینکه رئیس جمهور و استاندار محترم به صورت شبانه روز 

و تا ساعات پایانی شب در حال تلاش و تکاپو هستند این موضوع قابل پذیرش 
نیست که مسئولین با بهانه های واهی در جلسه ای که حتی در روز جمعه برگزار 
شده حضور نداشته باشند. مقام عالی دولت در شهرستان شهریار، اولویت دولت 
چهاردهم را ساماندهی و اتمام پروژه های نیم تمام اعلام کرد و گفت: در کل کشور 
۷۰ هزار و در اســتان تهران ۱۴۰۰ پروژه نیمه تمام وجود دارد و در شهرستان 

شهریار، اتمام بیمارســتان امام سجاد )ع( یک اولویت محسوب می شود. وی با 
اشاره به اینکه شهرداری درمانگاه مناسبی را در دست اقدام دارد که قرار است در 
هفته دولت افتتاح شود بیان کرد: البته به دلیل اینکه این درمانگاه در وضعیت 
مناسبی قرار دارد و قابل بهره برداری است مقرر شده تیم درمان در آن مستقر 
شــوند. برنجی با تاکید بر اینکه درمانگاه بهاران صباشهر باید شبانه روزی شود 
اظهار کرد: در صدور مجوز دو درمانگاه یکی در محله اسلام آباد و دیگری در محله 
بهاران توسط ادارات خدمات رسان باید تسریع صورت بگیرد. سرپرست فرمانداری 
ویژه شهریار بر ضرورت جمع آوری بانک اطلاعاتی هنرمندان در شهرهای مختلف 
تاکید کرد. گفت: پیگیر تخصیص آرامستان برای شهرستان شهریار هستیم و در 
این خصوص مجموعه شهرداری و شاهدشهر مجموعه آرامستانی را فراهم کرده 
اند که مطمئناً مزیت آن شامل صباشهر هم خواهد شد. وی با اشاره به سیاست 
دولت مبنی بر توقف توسعه در استان تهران گفت: مراکز و لکه های صنعتی که 
در آستانه تبدیل شدن به شهرک های صنعتی هستند حائز اهمیت می باشند و 
ادارات آب، برق و گاز در کارگروه تسهیل و رفع موانع شهرستان و استان مکلف 
شــده اند که انشعابات را ســریعاً واگذار کنند و شهرداری نیز باید در خصوص 

آسفالت و روشنایی به لکه صنعتی خدمات لازم را ارائه کند.

اراک- فرناز امیدی:  معاون درمان سازمان تامین اجتماعی کشور گفت: 
این سازمان ماهانه ۶۰۰ هزار میلیارد ریال مستمری پرداخت می کند که این 
رقم قابل توجه است. شهرام غفاری در آیین معارفه مدیر درمان تامین اجتماعی 
استان مرکزی در بیمارستان امام خمینی)ره( اراک، افزود: این میزان مستمری 
به چهار و نیم میلیون بازنشسته پرداخت می شود. وی بیان کرد: صندوق ها و 
بیمه های اجتماعی در دنیا پس از مدتی به طور طبیعی پیر می شوند و صندوق 
تامین اجتماعی نیز پیر است. معاون درمان سازمان تامین اجتماعی کشور ادامه 
داد: این صندوق از روز اول اینگونه نبوده و بارها نیز اعلام شد تا اصلاحات انجام 
شود، اما نشد. غفاری اظهار کرد: کارگر را سخت و زیان آور اعلام کردند، هیچ 
کجای دنیا به اندازه کشــور ما بازنشسته سخت و زیان آور ندارد، و بسیاری از 
افراد در سنین جوانی ۳۵، ۴۰ و ۴۵ سال بازنشسته شدند. وی در بخش دیگری 
از سخنانش گفت: توسعه بدون توجه به سلامت نیروی کار امکان پذیر نیست 
و هرچه در توان اســت برای حفظ و ارتقای سلامتی جامعه بیمه شدگان به 
کار گرفته شده است. معاون درمان سازمان تامین اجتماعی ادامه داد: سلامتی 
مهمترین دارایی یک انســان، اما تنها دارایی فقرا است. غفاری اظهار کرد: نه 
اینکه نیروی کار فقیر باشد، اما این قسر کم برخوردارند، ۱۵ میلیون نیروی کار 
بیمه شده در کشور وجود دارد. وی اظهار کرد: چگونگی تامین سلامت مردم با 

زمینه و زمانه، همواره موضوعی است که همیشه در میز دولت های دنیا و کشور 
بوده و هست.معاون درمان سازمان تامین اجتماعی کشور افزود: وظیفه تامین 
اجتماعی، تامین سلامت مردم است، چگونگی آن را بیمه شده کار ندارد و امروز 
اگر در نقطه مطلوب نیستیم باید به عملکرد گذشته بازنگری کنیم و متناسب 
با آنچه داریم برای آینده بهتر قدم برداشت. غفاری گفت: ۵۵۴ میلیون مراجعه 
در سال گذشته به مراکز مختلف تامین اجتماعی کشور صورت گرفت که ۲۰ 

تا ۲۵ درصد آن در مراکز ملکی از جمله بیمارســتان امام خمینی)ره( اراک و 
به صورت کاملا رایگان صورت گرفت. معاون درمان سازمان تامین اجتماعی 
کشور ادامه داد: بخشی نیز به صورت خرید خدمت از مراکز طرف قرارداد انجام 
شد و ۷۰ درصد خدمات درمانی از دانشگاه ها و بخش بستری صورت گرفت. 
غفاری با بیان اینکه، خرید پرداخت از جیب به موجب قانون ۱۰ درصد است، 
ادامه داد: در بخش سرپایی نیز سال گذشته بیش از ۶۰ میلیون ویزیت انجام 
شد و حدود ۱۴۰ میلیون مراجعه ثبت شد که همه خدمات این بخش کاملا 
رایگان بود. وی اضافه کرد: نباید رقابت در ســاخت و ساز عاملی برای اتلاف 
منابع شود و امروز پول خدمت کم شود. غفاری گفت: باید منابع را ملی دید و 
ملی تصمیم گرفت، طبیعی است نمایندگان هر استان مشکلات منطقه خود 
را پیگیری کنند.وی یادآور شد: نرخ اشغال بیمارستان شازند بعد از ۳۰ سال 
به ۵۰ درصد رسیده است، چه کسی پاسخگوی منابعی است که اتلاف شده و 
۳۰ سال است که به بهره برداری نرسیده و در آینده نه چندان دور، تکنولوژی 
در نظام ســلامت آنچنان عوض می شود که همه سازه ها را باید کنار گذاشت. 
در پایان این آیین علیرضا اسماعیلی به عنوان سرپرست جدید مدیریت درمان 
تامین اجتماعی استان مرکزی معرفی و از خدمات روح الله سهرابی مدیر سابق 

تقدیر و قدردانی شد.

رشت - زهرا رضازاده : مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی از ظرفیت 
روزانه ۳۵۰ هزار متر مکعبی تصفیه خانه شهرک صنعتی سپیدرود خبرداد و 
خاطرنشــان کرد: این تصفیه خانه با سرمایه ۱۲۰ میلیون تومانی آماده بهره 

برداری است.
مهندس محبوبی حســن کیاده رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت 
شــهرک های صنعتی گیلان در آئین افتتاح تصفیه خانه شــهرک صنعتی 
ســپیدرود به اهمیت صنعت سبز در استان ها اشــاره داشت و گفت: شرکت 
شهرکهای صنعتی گیلان در برنامه کاری خود ۷ فاز تصفیه خانه را تدوین و 
اجرایی کرد،  و خوشبختانه از این تعداد تاکنون ۵ مدول تصفیه خانه را به بهره 

برداری رسانده است.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی از ظرفیت روزانه ۳۵۰ هزار متر 
مکعبی تصفیه خانه شهرک صنعتی سپیدرود خبرداد و خاطرنشان کرد: این 
تصفیه خانه با سرمایه ۱۲۰ میلیون تومانی آماده بهره برداری است. محبوبی 

از راه اندازی دو تصفیه خانه لوشان و لنگرود در آینده نزدیک خبر داد و یادآور 
شد: با توجه به تاکیدات استاندار در حوزه زیست بوم گیلان و تالاب ها ،  برآن 

شدیم تا مدول دوم تصفیه خانه شهرک صنعتی مرکزی سپیدرود را با ظرفیت 
هزار میلیارد متر مکعب با ســرمایه گذاری ابتدایی ۱۲۵ میلیارد تومان پیش 
پینی کنیم و به عبارتب پیمانکار آن هم انتخاب شده و کارگاه نیز تجهیز شده 
است. وی افزود: در ایام دهه فجر امسال ۵ پروژه به ارزش ۲۹۶ میلیارد تومان 
 kv ۲۰ که شامل احداث تصفیه خانه مرکزی شهرک صنعتی ، احداث شبکه
برق جهت تامین فاز توسعه شهرک صنعتی سپیدرود رشت، احداث ایستگاه و 
خرید خودروی آتش نشانی شهرک صنعتی سپیدرود رشت، احداث شبکه آب 
و فاضلاب فاز توسعه شهرک صنعتی سپیدرود، کلنگ زنی مدول دوم تصفیه 
خانه فاضلاب مرکزی شــهرک صنعتی سپیدرود رشت افتتاح و بهره برداری 
خواهد شــد. محبوبی شهرک صنعتی سپیدرود را یکی از بزرگترین شهرک 
های صنعتی شمال کشــور خواند و افزود: این شهرک درزمینی به مساحت 
۷۱۹ هکتار قرار گرفته است ، که با ۱۷۳ واحد صنعتی و ۶ هزار نیروی دائم و 

مستقیم و غیر مستقیم در حال فعالیت است.

ساری – دهقان : مدیرعامل شرکت گاز مازندران گفت: ۱۳۹۵ قبض گاز با 
مبلغ بیش از ۱۰۰ میلیون ریال برای مشترکان بسیار پر مصرف طی دوره اول 

سرمای امسال صادر شده است که ۴دهم مشترکان را در بر می گیرد.
بــه گزارش خبرنگار مازندران به نقل روابط عمومی شــرکت گاز اســتان 
مازندران، هژبر جوادی افزود: بیشــتر این مشــترکان بســیار پرمصرف در 

شهرستانهای نوشهر، تنکابن و ساری قرار دارند.
وی ادامــه داد: در مازندران یک میلیون و ۵۰۰ هزار مشــترک خانگی گاز 
وجود دارد که از این تعداد ۱۲ هزار مشــترک در دوره نخست سرد امسال به 
عنوان مشترکان بسیار پرمصرف در پلکان ۱۱ و ۱۲ قرار گرفته و میانگین قبض 

گاز آنها با رقمی افزون بر ۵۰ میلیون ریال صادر شده است.
مدیرعامل شرکت گاز مازندران گفت: بیشترین رقم قبض گاز صادر شده در 
مازندران طی دوره نخست سرد امسال با مصرف ۱۳ هزار و 8۵۰ متر مکعب 

در یک دوره و با مبلغ یک میلیارد ریال ثبت شده است.
جوادی افزود: با توجه به ورود مستمر جبهه هوای سرد در بهمن و اسفند، 

از مشــترکان و مصرف کنندگان دعوت می شود به الگوی مصرف بهینه گاز 
طبیعی توجه جدی کنند.

وی اضافه کرد: بر اساس مصوبه ۲۰ آبان هیات وزیران، تعرفه هر متر مکعب 
گاز برای مشــترکان بســیارپرمصرف  در دو پلــه ۱۱ و ۱۲ از حدود ۶۰ هزار 
ریال به ۱۱۵ هزار ریال افزایش یافته است. همچنین مشترکانی که بتوانند در 
مقایســه با پارسال، فقط ۱۰ درصد مصرف گاز خود را کاهش دهند از پاداش 

صرفه جویی بهره مند می شوند.
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران گفت: استفاده از پوشش مناسب فصل و 
رعایــت دمای رفاه ۱8 تا ۲۱ درجــه، تنظیم دمای پکیج در حدود ۵۰ تا ۵۵ 
درجه سانتی گراد، خاموش کردن بخاری در ساعات آفتابی و بستن در اتاق های 
بدون اســتفاده و خاموشی بخاری اتاق های بدون استفاده در روزهای سرد از 

ساده ترین راهکارهای مدیریت مصرف گاز است.

اصفهان – ندیمی: ساختمانی در کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری اصفهان 
طی ۱۰ ماهه نخست سال ۱۴۰۳ خبر داد. مهرداد محلوجی با اعلام این آمار 
در تشــریح این خبر چنین گفت: از مجموع پرونده های بررسی شده، تعداد ۶ 
هزار و ۹۲۳ رأی صادر شده است که از این تعداد، ۵ هزار و ۹۳ رأی در مرحله 
بدوی و یک هزار و 8۳۰ رأی در مرحله تجدیدنظر صادر شده است." *صدور 
بیش از ۶ هزار و ۹۰۰ رأی در کمیسیون ماده ۱۰۰ وی با اشاره به پراکندگی 
آرای صادرشده در مناطق مختلف شــهرداری اصفهان افزود: بیشترین آرای 
صادر شده در کمیسیون ماده ۱۰۰ طی این بازه زمانی مربوط به منطقه ۱۰ با 
۹۳8 پرونده، منطقه 8 با ۷۳۲ پرونده و منطقه ۴ با ۵8۳ پرونده بوده است. در 
مقابل، کمترین تعداد آرا با ۲۱۰ پرونده متعلق به منطقه ۲ شهرداری اصفهان 
است. محلوجی درباره نوع تخلفات ساختمانی بررسی شده در کمیسیون ماده 
۱۰۰ گفت:بیشترین تخلفات ثبت شده مربوط به اضافه ساخت مازاد بر پروانه و 
احداث بالکن مازاد بر پروانه در گذر بوده است. مالکان املاک و اراضی شهری 

قبل از هرگونه اقدام عمرانی، از جمله تفکیک اراضی یا آغاز ساخت وساز، ملزم 
به دریافت مجوز ساخت از شهرداری هستند. در غیر این صورت، تخلف آن ها 

در قالب کمیسیون ماده ۱۰۰ بررسی خواهد شد. *افزایش شفافیت در روند 
بررســی پرونده ها مدیر کمیسیون های ماده ۱۰۰ شهرداری اصفهان در ادامه 
به رویکرد شــهرداری در راستای افزایش شفافیت و عدالت در نظام مدیریت 
شهری اشاره کرد و گفت: برای تسهیل روند اطلاع رسانی و تسریع پاسخگویی 
به مالکان و ذینفعان، روند بررسی پرونده های کمیسیون ماده ۱۰۰ و نتایج آراء 

صادره، از طریق ارسال پیامک به ارباب رجوع اطلاع رسانی می شود.
با بررســی ۱۳ هزار و ۲8۲ پرونده تخلف ســاختمانی در کمیسیون ماده 
۱۰۰ شــهرداری اصفهان طی ۱۰ ماهه نخست سال جاری، مدیریت شهری 
در تلاش است تا با ایجاد رویه های شفاف و پاسخگویی سریع، کنترل دقیق تر 
ساخت وســازها و حفظ نظم و انضباط شهری را در دستور کار خود قرار دهد. 
همچنین، مالکان و ســازندگان ملزم به رعایت قوانین و اخذ مجوزهای لازم 
پیش از هرگونه اقدام ساختمانی هستند تا از بروز تخلفات و جرایم احتمالی 

جلوگیری شود.

سرپرست فرمانداری ویژه شهرستان شهریار:

تکمیل  بیمارستان امام سجاد)ع( شهریار از پروژه های اولویت دار شهرستان است

معاون درمان سازمان تامین اجتماعی کشور:

سازمان تامین اجتماعی ماهانه ۶۰۰ هزار میلیارد ریال مستمری پرداخت می کند

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گیلان خبر داد ؛

راه اندازی دو تصفیه خانه شهرکهای صنعتی لوشان و لنگرود در آینده نزدیک

مدیرعامل شرکت گاز مازندران :

۱۳۹۵ قبض گاز بیش از ۱۰۰ میلیون ریالی در مازندران صادر شد

افزایش نظارت بر ساخت وسازهای شهری در نصف جهان: 

بیش از ۱۳ هزار پرونده ماده ۱۰۰ روی میز شهرداری اصفهان

یزد - سید محمد جواد عرفان فر ؛  بخشدار مرکزی 
یزد با بیان اینکه  ۷۰ درصد واحدهای نهضت مسکن ملی 
شهرستان یزد در این بخش احداث گردیده است ؛ گفت : 
هم اکنون یک هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی در قالب نهضت 

ملی در بخش مرکزی در حال ساخت و ساز است
»محمــد صادق ابوالقاســمی« در نشســت  خبری 
خود با اصحاب رسانه اســتان از ۶ روستای زیر پوشش 
شــامل اکرمیه، فهرج، خویدک، محمدآبــاد، احمدآباد 
مشیر)ملاباشی( و شحنه  با بیش از ۴۰ هزار جمعیت در 
بخش مرکزی که تنه به تنه برخی شهرستانها می زند خبر 
داد و تصریح داشت : بخش مرکزی یزد از ۱.۵ سال قبل با 
افزوده شدن روستای اکرم آباد و افزایش روستاهای بخش 
به ۱۲ روستا، به دو بخش مرکزی و بخش اکرم آباد تقسیم 
شــد. وی با بیان اینکه صدور پروانه ها، نظارت بر صدور 
پروانه ها و ســاخت این واحدها همگی توسط این بخش 
دنبال می شــود خاطر نشان کرد : طی سه سال گذشته، 
ورودی تمامی روستاهای این بخش به صورت بلوار یا در 
قالب تقاطع های مناسب ساماندهی شده است. بخشدار 
مرکــزی یزد گفت : قرار گرفتن بخش مرکزی در حریم 
شهر که موجب اسقرار برخی واحدهای کشاورزی مانند 
۷۰ درصد گلخانه هــا که بخش اعظمی نیز به خارج از 
کشور صادر می شود و مسائل دیگر مثل سگ های ولگرد و 
بلاصاحب که خوشبختانه در این مورد و طی سال جاری 
با زنده گیری بالغ بر ۲۵۰ قلاده سگ بلاصاحب تاحدودی 
کنترل شده است ، را از جمله چالش موجود در این بخش 

عنوان کرد . این مقام مسئول سرریز جمعیت شهرستان 
یزد به ویژه جمعیت بالای اتباع خارجی و اسکان آنها در 
روســتاهای این بخش را نیز از دیگر چالش های کنونی 
این بخش دانست و اظهار داشت این موضوع باعث بروز 
برخی چالش های فرهنگی و خدشــه به هویت فرهنگی 
روستاهای این بخش و منجر به گسترش حاشیه نشینی 
خواهد شد و متاســفانه تاکنون برنامه ای مشخص برای 
آن تدوین و عملیاتی نشده است. ابوالقاسمی در راستای 
برخی اقدامات بخشــداری برای آبادانی و ارائه خدمات 
مناســب به اهالی و ســاکنان این بخش شفاف ســازی 
قراردادها اظهار داشت :  پس از تهیه سامانه ستاد از سوی 

وزارت کشور در سال ۱۳۹۹،   بخشداری مرکزی از سال 
۱۴۰۰ اقدام به بارگــزاری و ثبت کلیه قراردادهای خود 
حتی قراردادهای ترک تشــریفات در این سامانه کرده و 
تاکنون علی رغم دو دفعه گزارش دیوان محاسبات طی 
سه سال گذشته هیچ مشکلی در این رابطه نداشته ایم. 
بخشــدار مرکزی یزد درادامه به تشریح سایر فعالیتهای 
انجام شده طی سه سال گذشته در بخش مرکزی بشرح 

ذیل پرداخت :
* جدا کردن آب مورد نیاز فضاهای سبز چهار روستا از 
آب شرب و ۴۰۰ متر لوله گذاری در فضای سیز روستای 

اکرمیه جهت آبیاری قطره ای

* فعالیت های فرهنگی قابل توجه  با همکاری دهیاریها 
حداقل هر۱۰ روز یک بار

* افزایش ســرانه های ورزشی و ارتقای استاندارد این 
سرانه ها به طوری که هم اکنون برخی از فضاهای ایجاد 

شده، امکان میزبانی مسابقات لیگ را دارند
* ساماندهی و اصلاح بندها و سیل بندهای واقع در این 

بخش پس از بارش های قابل توجه سال ۱۴۰۱
* لایروبــی، طوقه بنــدی و افزایش ظرفیت  چاه های 
جذبی موجود، و ایجاد بالغ بر ۲۳۰ چاه جذبی جدید به 
طوری که هیچ نگرانی تا بارندگی ۳۰ میلیمتر در بخش 

را نداریم
* غــرس ۱۱۷ اصله درخت نخــل در بلوارهای امام 
حســین و دانه ساز که همگی بجز دو اصله از آن پابرجا 

مانده اند 
* باز نمودن کامل مسیر رودخانه شیر محمد آباد

* تشــکیل ۱۲ جلســه مردمی در راستای ارتباطات 
اجتماعی جهت افزایش مشارکت مردم در انتخابات 

* ایجاد نوروزگاه مسافران
* مرمت و ساماندهی ظرفیت های گردشگری روستای 
فهرج با همــکاری میراث فرهنگــی و معاونت عمرانی 
استانداری و بهره گیری از ظرفیت مردمی روستا به عنوان 
یکی از روســتاهای کشور برای معرفی به عنوان دهکده 

جهانی در سال جاری
گفتنی اینکه در پایان به سؤالات خبرنگاران پاسخ داده 

شد .

بخشدار مرکزی یزد در جمع خبر نگاران :

 ۷۰ درصد واحدهای نهضت مسکن ملی شهرستان یزد 
در این بخش احداث گردیده است 

شماره 2640
دو  شنبه
15 بهمن 1403
دوشنبه
15 بهمن 1403

شماره 2636
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صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی فرصت سازان امروز
مدیر مسئول و سردبیر: محمدرضا قدیمی
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پلاک45، طبقه سوم شرقی

دفتر مرکزی: 88991927

نویسنده: علی آل علی
در دنی��ای پرهیاهوی امروز که رقابت بین برندها به اوج 
خود رس��یده، دیگر دوران تک گوی��ی و یک طرفه بودن 
ارتباطات بین برندها و مش��تریان به پایان رس��یده است. 
دیگر برندها نمی توانند صرفا با انتش��ار تبلیغات یک طرفه 
در رسانه ها توجه مشتریان را به خود جلب کنند. در عوض 
مصرف کننده امروزی باهوش تر از گذشته، تمایل دارد در 
گفت وگو و مباحث مرتبط با برندها شرکت کرده و صدای 
خود را به گوش همگان برساند. برندها هم فهمیده اند که 
دیگر تنها فرس��تنده پیام نیس��تند و لازم است تا تبدیل 
به گیرنده نظرات و دیدگاه های مخاطبان خود شوند. این 
همان مسئله ای است که پدیده جلسات پرسش و پاسخ را 

خلق کرده است.
برندهایی که به دنبال جلب رضایت مش��تریان و ایجاد 
ارتباط��ی پایدار با آنها هس��تند، باید به این واقعیت توجه 
داشته باش��ند که دیگر نمی توان با اتکا صرف به تبلیغات 
سنتی و از بالا به پایین با مخاطبان صحبت کرد. مشتریان 
مش��تاقند از نزدیک با برندها تعامل داشته و نظرات خود 
را در مورد محصولات و خدمات ش��ان به اشتراک بگذارند. 
تعام��ل نزدیک با مخاط��ب در واقع کلی��د طلایی جذب 
مش��تری در دنیای پررقابت امروز است. هر برندی بتواند 
تعامل بیشتری با مخاطب خود برقرار نماید، بی تردید پیروز 

میدان خواهد بود.
برندهای بزرگی مانند استارباکس یا سفورا به خوبی این 
تغیی��ر رویه را درک کرده و تلاش کرده اند تا به جای ارائه 
پیام های تبلیغاتی صرف، فضایی را برای تعامل دوسویه با 
مش��تریان ایجاد نمایند. به عنوان مثال، نایک با برگزاری 
کمپین های تعاملی در ش��بکه های اجتماعی از مشتریان 
دعوت می کند تا در طراحی محصولات جدید مش��ارکت 
کنند. از سوی دیگر استارباکس هم با استفاده از استوری 
و لایوهای اینستاگرامی با مشتریان خود در ارتباط بوده و 
به طور منظم به س��والات و انتقادهای آنها پاسخ می دهد. 
این نوع رویکردهای تعاملی نه تنها موجب ایجاد وفاداری 
در مشتریان می ش��وند، بلکه برندها را قادر می سازند تا با 
درک عمیق تری از نیازهای واقعی مخاطبان، خدمات خود 
را ارتقا دهند و در مس��یر موفقیت قدم بردارند. مش��تری 
با چنین رویکردهایی به خوبی متوجه می ش��ود برند مورد 
علاقه اش به او توجه ویژه ای دارد. در نتیجه تلاش می کند 
تا همیش��ه این حس خ��وب را حفظ ک��رده و یک رابطه 

دوستانه و صمیمانه با برند خود داشته باشد.
یک��ی از راه های موثر ب��رای برقراری تعام��ل نزدیک با 
مشتریان برگزاری جلسات پرسش و پاسخ )Q&A( لایو 
در شبکه های اجتماعی است. در این جلسات مشتریان این 
فرصت را پیدا می کنند تا به صورت مستقیم با نمایندگان 
برند یا متخصصان حوزه های تخصصی ارتباط برقرار کنند 
و س��والات خود را بپرسند. این جلس��ات نه تنها فرصتی 
برای شفاف س��ازی ابهامات مشتریان هستند، بلکه ابزاری 
قدرتمند ب��رای افزایش آگاهی از برن��د و تقویت رابطه با 
مشتریان محسوب می شوند. اکنون وقت آن فرا رسیده تا 
با جزییات بیش��تر به نحوه برگزاری یک جلسه پرسش و 
پاسخ حرفه ای بپردازیم و گامی موثر در جهت تعامل بهتر 
با مش��تریان خود برداریم. هرچه باشد اجرای ضعیف یک 
اس��تراتژی درست نه تنها سودی ندارد، بلکه منجر به یک 

فاجعه تمام عیار خواهد شد.
اصول برگزاری جلسات پرسش و پاسخ لایو

انتخاب زمان و بستر مناسب
برای برگزاری یک جلسه پرسش و پاسخ موفق انتخاب 
زمان و بستر مناسب از اهمیت بالایی برخوردار است. زمان 
برگزاری جلس��ه باید به گونه ای باش��د ک��ه برای حداکثر 
مخاطبان ش��ما مناسب بوده و در ساعاتی که بیشتر افراد 
به شبکه های اجتماعی مراجعه می کنند، انجام شود. بستر 
انتخابی نیز باید پلتفرمی باشد که مخاطب شما بیشتر در 
آن حضور دارد و به آن دسترس��ی آس��انی داشته باشند. 
انتخاب یک زمان و مکان مناسب، درست مانند تعیین یک 
قرار ملاقات دقیق با دوستان است که هر دو طرف بتوانند 

در آن به سادگی حضور پیدا کنند.

بد نیس��ت قبل از تعیین زمان جلس��ه به دقت بررسی 
کنید که مخاطب ش��ما چه ساعاتی بیشتر در شبکه های 
اجتماعی فعال هستند. خب چه زمانی مخاطب شما وقت 
آزاد دارد و فرص��ت می کن��د تا به صورت لایو در جلس��ه 
شما شرکت کند؟ به عنوان مثال اگر بیشتر مشتریان شما 
دانشجو هستند، احتمالا ساعات عصر برای شرکت در یک 
جلسه لایو زمان مناسب تری خواهد بود. همچنین انتخاب 
روز مناسب برای برگزاری جلسه، مثل روزهای تعطیل آخر 
هفت��ه نیز می تواند تاثیر مثبتی بر میزان حضور مخاطبان 
داش��ته باش��د. از طرف دیگر انتخاب بس��تر مناسب برای 
برگزاری جلس��ه به اندازه زمان آن حائز اهمیت است. اگر 
بیشتر مخاطبان شما در اینستاگرام فعالیت دارند، بهترین 
گزینه برای ش��ما اینس��تاگرام خواهد بود. اگر شما با یک 
جامع��ه مخاطب حرفه ای تر رو به رو هس��تید می خواهید 
سوال های آنها در زمینه یک محصول یا سرویس جدید را 
جواب دهید، بهتر است پلتفرم لینکدین را در نظر داشته 

باش��ید. بنابراین با دقت شبکه اجتماعی مورد نظر خود را 
برای اجرای کمپین پرسش و پاسخ خود تعیین نمایید تا 

از حداکثر میزان بازدهی آن بهره ببرید.
در انتخاب بس��تر مناس��ب به این نکته نیز توجه کنید 
که پلتف��رم انتخاب ش��ده دارای ابزارهای مناس��ب برای 
برگزاری یک جلس��ه لایو تعاملی و حرفه ای باش��د. توجه 
به ابزارهایی مثل نظرس��نجی، اش��تراک گذاری فایل ها و 
نمای��ش کامنت های مخاطبان می تواند ب��ه بهبود تجربه 
شرکت کنندگان کمک کرده و جلس��ه را جذاب تر نماید. 
انتخاب یک بس��تر مناسب و فراهم کردن تمامی ابزارهای 
مورد نیاز در واقع مانند مهیا کردن مکانی مناسب با تمامی 

امکانات موردنیاز برای مهمان های خودتان خواهد بود.
استفاده از افراد متخصص

یکی دیگر از عوامل حیاتی در برگزاری یک جلسه پرسش 
و پاسخ موفق انتخاب یک میزبان متخصص با دانش کافی 
و مس��لط به موضوع است. میزبان نه تنها باید دانش فنی 
لازم را در زمینه مطرح شده داشته باشد، بلکه باید توانایی 
بالایی در برقراری ارتباط با مخاطب، پاسخگویی صریح و 
روان و کنترل فضای گفت وگو داشته باشد. این فرد درست 
مثل یک راهنمای کاردان است که با صبوری تمام شما را 

در یک سفر هیجان انگیز هدایت می کند.
انتخاب یک میزبان نامناس��ب که دانش کافی یا مهارت 
لازم برای پاسخگویی به سوالات را نداشته باشد، می تواند 
تاثیر بس��یار منفی بر جلسه گذاشته و باعث از بین رفتن 
اعتماد مخاطب شود. میزبان باید پیش از برگزاری جلسه 
خود را برای سوالات احتمالی و چالش های مربوطه آماده 
کند تا بتواند با تس��لط کامل به هر س��والی جواب درست 

بدهد. انتخاب یک فرد مطلع و با تجربه از نظر فنی می تواند 
تاثیر بسیار زیادی در ارتقای کیفیت کمپین داشته باشد.

نکت��ه دیگر اینکه میزبان باید ق��ادر به مدیریت زمان و 
جلوگیری از به حاش��یه رفتن بحث باشد. همچنین مهم 
اس��ت که میزبان در نهایت احترام به سوالات جواب دهد 
تا مشتریان احس��اس خوشایندی را از شرکت در کمپین 
شما تجربه کنند. تس��لط به موضوع و اخلاق حرفه ای هر 
دو بای��د در کنار هم قرار گیرند تا فردی به عنوان بهترین 
میزبان برای کمپین پرسش و پاسخ شما انتخاب شود. یکی 
از بهتری��ن رویکردها برای انتخاب میزبان توجه به افرادی 
اس��ت که تجربه بالایی در زمینه کاری ش��ما داش��ته و با 
دغدغه های مخاطبان به خوبی آشنا هستند. میزبان شما 
باید قادر به همدلی با مش��تریان بوده و بتواند جواب های 
روشن و قابل فهمی را به آنها ارائه دهد. لازم نیست حتما 
سراغ  مدیرعامل ش��رکت بروید. گاهی اوقات حضور یک 

کارشناس یا اینفلوئنسر حرفه ای هم کافی خواهد بود.

به طور کلی، انتخاب میزبان حرفه و باسواد در موفقیت 
یک جلسه پرسش و پاسخ بس��یار اهمیت دارد و در واقع 
می توان��د تضمین کننده ی��ک رویداد بدون نقص باش��د. 
فراموش نکنید که هر قدر در انتخاب میزبان دقت بیشتری 
به خرج دهید، اعتبار برند شما بیشتر شده و به همان اندازه 

مخاطبان شما راضی و خشنود خواهند بود.
اطلاع رسانی و تبلیغات گسترده

ب��رای حضور حداکثری مخاطب در جلس��ه پرس��ش و 
پاس��خ باید اطلاع رسانی و تبلیغات گس��ترده ای را قبل از 
برگزاری جلسه انجام دهید. از کانال های ارتباطی مختلف 
مانند ش��بکه های اجتماعی، سایت، ایمیل و پیامک برای 
اطلاع رسانی اس��تفاده کنید. این کار مثل اطلاع رسانی با 
ی��ک بلندگوی بی نهایت بزرگ اس��ت که توجه همه را به 
س��مت ش��ما جلب خواهد کرد. پس اصلا این دست و آن 

دست نکنید.
بهتر است برای جذب مخاطب بیشتر در تبلیغات خود 
به طور واضح تاریخ، س��اعت، موضوع و نام میزبان را اعلام 
کنید و با ارائه یک تیزر یا پوس��تر جذاب حس کنجکاوی 
مخاطبان را برانگیزید. همچنین می توانید چند روز مانده 
به تاریخ جلسه در صفحه های مجازی خود یادآوری هایی از 
برنامه های پرسش و پاسخ را انجام دهید. یک برنامه ریزی 
درست برای تبلیغات و اطلاع رسانی قبل از برگزاری کمپین 

می تواند تاثیر فراوانی در کیفیت کمپین داشته باشد.
از طرفی می توانید از اینفلوئنسرها و افراد شناخته شده 
در ش��بکه های اجتماعی ب��رای اطلاع رس��انی و دعوت از 
مخاطب برای ش��رکت در جلسه استفاده کنید. با این کار 
شما مش��تری های جدید را به کمپین خود اضافه کرده و 

دایره مخاطب را بزرگ تر می کنید. حضور افراد مش��هور و 
صاحب نام می تواند اعتبار ویژه ای به کمپین های پرس��ش 

و پاسخ شما بدهد.
همچنین قبل از برگزاری جلسه می توانید یک نظرسنجی 
در شبکه های اجتماعی انجام دهید و از مخاطبان بخواهید 
تا س��والات خود را مطرح کنن��د. این کار علاوه بر آنکه به 
ش��ما کمک می کند تا با موضوعات مورد علاقه مخاطبان 
آش��نا ش��وید، برای آنها نیز ایجاد حس مشارکت و تعامل 
بیشتر خواهد داش��ت. وقتی مشتری ها قبل از حضور در 
کمپین فرصت مطرح کردن سوالات خود را پیدا می کنند، 

اشتیاق آنها برای شرکت در کمپین تان بیشتر می شود.
مدیریت زمان و پاسخگویی شفاف

مدیریت زمان و پاس��خگویی شفاف دو رکن اساسی در 
موفقیت جلسات پرسش و پاسخ لایو هستند. میزبان باید 
بتواند زمان جلسه را به طور دقیق مدیریت کرده و به تمام 
س��والات مطرح شده در زمان معین پاسخ دهد. همچنین 

جواب ه��ا باید ش��فاف، صریح و صادقانه باش��ند تا اعتماد 
مخاطب را جلب کند. به زبان خودمانی، جلسه شما مانند 
یک قطار منظم باید براساس یک برنامه زمان بندی دقیق 
کار خ��ود را به جل��و پیش ببرد و در طی مس��یر به تمام 

سوال های مسافرها نیز پاسخ داده شود.
یادتان باش��د، میزبان باید پیش از ش��روع جلسه زمان 
مش��خصی را برای پاسخگویی به هر س��وال تعیین کند. 
در یک جلس��ه لایو زمان شما محدود بوده و مدیریت آن 
از اهمیت بالایی برخوردار اس��ت. اگ��ر برنامه زمان بندی 
دقیق نداشته باشید، ممکن اس��ت در میان تعداد زیادی 
از س��والات گم شده و در نتیجه مخاطب شما ناامید شود. 
پس حتما برای تمام س��والات به صورت دقیق زمان بندی 
داشته باشید و قبل از شروع جلسه زمان پاسخگویی به هر 

پرسش را تعیین نمایید.
همچنین مهم اس��ت که میزب��ان از دادن پاس��خ های 
مبه��م و غیردقیق اجتناب کرده و تا جایی که امکان دارد 
جواب های دقیق و شفاف به مخاطب دهد. مخاطب از شما 
صداقت می خواهد. پس با صداقت و صراحت با آنها برخورد 
کنید تا کارتان با مشکل رو به رو نشود. این موضوع حس 
اطمینان بیشتری در میان مخاطبان شما ایجاد می کند و 

حس خوبی را در آنها نسبت به برند شما زنده می سازد.
از طرفی بهتر است که میزبان در صورت ندانستن جواب 
یک س��وال ب��ه صراحت اعلام کرده و از دادن پاس��خ های 
من درآوردی خ��ودداری کند. هیچ عیبی ندارد که ش��ما 
پاس��خ س��والی را ندانید. به مخاطب خود صادقانه بگویید 
که جواب این س��وال را در حال حاضر نمی دانید اما تلاش 
خواهید کرد تا در اس��رع وقت جواب درس��ت را به دست 

بیاورید. علاوه بر این، س��عی کنید زمان مشخصی را برای 
پرس��ش و پاس��خ آزاد اختصاص دهید. در طی این زمان 
مشخص شده تمام شرکت کنندگان فرصت خواهند داشت 
تا نظرات خود را مطرح کرده و در پایان با دیدگاهی مثبت 

از این جلسه لایو خارج شوند. 
ایجاد فضای گفت وگو

ب��رای ایجاد فضایی گ��رم و صمیم��ی و جلب رضایت 
حداکثری مخاطبان مهم اس��ت که در جلسات پرسش و 
پاسخ به تعامل با حاضران توجه کنید. با تشویق مخاطب 
به ش��رکت در گفت وگو و ارائ��ه دیدگاه های خود فضایی 
پویا و جذاب ایجاد کرده و جلس��ه ای ب��ه یادماندنی برای 
شرکت کنندگان خلق کنید. جلسه پرسش و پاسخ شما باید 
مثل آتشی گرم و صمیمی باشد تا همگان مشتاق حضور 
در آن باش��ند و با خاطره ای خوش جلسه را ترک نمایند. 
اگر نظر ما را به خواهید، بد نیست به طور فعال از حاضران 
دعوت کنید تا سوالات خود را مطرح کرده و در بحث های 
گروهی شرکت نمایند. فراموش نکنید که جلسه شما تنها 
به پرسش و پاسخ های تک نفره محدود نمی شود. فرصت 
دهید تا حاضران در مورد مسائل مختلف با یکدیگر به بحث 
و گفت وگو پرداخته و کمی به حرف های شان گوش دهید. 
این یک منبع عالی برای ش��ناخت مخاطب خواهد بود. به 
علاوه چنین موضوعی حس خوبی در بین مشتریان ایجاد 
خواهد کرد و آنها را نس��بت به ش��ما وفادارتر خواهد کرد. 
سعی کنید تا جایی که ممکن است سوالات و دیدگاه های 
مطرح ش��ده از س��وی مخاطبان را مورد توجه قرار دهید. 
دائما از تلاش آنها قدردانی کرده و از انتقاد های شان برای 
بهتر کردن خدمات خود استفاده نمایید. اگر شما در میان 
بحث انتقادی را هم قبول کنید، مش��تری متوجه می شود 
که واقعا ارزش ویژه ای برای نظرات آنها قائل هس��تید. این 
حس بس��یار تاثیر مثبتی بر روابط بین ش��ما و مشتریان 
ایجاد می کند. همچنین، با اس��تفاده از زبان بدن مناسب، 
لبخند و تماس چشمی فضایی صمیمانه ایجاد کرده و به 
مخاطب خود احساس ارزشمندی و اهمیت دهید. به آنها 
نشان دهید که حضورش��ان در کنار شما چقدر ارزشمند 
اس��ت و موجب حرکت رو به جلوی برند شده است. ایجاد 
چنین فضای دوس��تانه و محترمانه ای در درازمدت منجر 
به افزایش فروش ش��رکت شما خواهد ش��د. در کنار این 
موارد، از شوخ طبعی مناسب در فضای جلسه نیز استفاده 
کنید و برای پرهیز از ش��کل گیری فضای خشک و رسمی 
با مخاطب خود دوستانه و صمیمی صحبت کنید. در عین 
حال حتما حواس تان باش��د که طنز و شوخی نباید از حد 
خارج ش��ده و در نهایت به ضرر کمپین ش��ما منجر شود. 
رعای��ت حد تع��ادل و توجه به نکات مربوط ب��ه بازاریابی 

صحیح و استاندارد را حتما مدنظر قرار دهید.
سخن پایانی

م��ا در این مقاله به بررس��ی اهمیت و اص��ول برگزاری 
جلس��ات پرسش و پاس��خ لایو در ش��بکه های اجتماعی 
پرداختی��م و دریافتی��م که ای��ن ابزار قدرتمن��د، نه تنها 
فرصتی برای تعامل مس��تقیم با مخاطبان اس��ت، بلکه به 
کس��ب وکارها این امکان را می دهد تا با درک عمیق تری 
از نیازهای مشتریان روابط خود را با آنها تقویت کرده و به 
توس��عه برند کمک کنند. پس به جای صرف هزینه برای 
روش های بازاریابی قدیمی به مشتریان خود فرصت دهید 

تا با شما و به زبان خود گفت وگو کنند.
من و همکارانم در روزنامه فرصت امروز امیدواریم نکات 
م��ورد بحث در این مقاله کمکی هرچند کوچک به ش��ما 
برای آشنایی با اصول برگزاری جلسات پرسش و پاسخ در 
پلتفرم های اجتماعی کرده باشد. مثل همیشه اگر سوالی 
در رابطه با موضوع مقاله داش��تید، تعارف را کنار گذاشته 
و با ما در ارتباط باش��ید. کارشناس های ما همیشه آماده 

کمک به شما و برندتان هستند.
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نویسنده: علی آل علی
شبکه های اجتماعی دیگر تنها جایی برای اشتراک گذاری 
عکس های س��فر یا گپ و گفت های دوستانه نیستند. این 
پلتفرم ه��ا در چند س��ال اخیر به میدان��ی پرهیاهو برای 
رقابت برنده��ا تبدیل ش��ده اند؛ جایی ک��ه کوچک ترین 
اشتباه یا بهترین ایده می تواند سرنوشت یک کسب و کار 
را تغیی��ر دهد. برندها حالا در این فض��ا نه تنها به دنبال 
فروش محصولات خود هستند، بلکه در تلاشند تا به قلب 

مشتریان شان راه پیدا کنند.
ای��ن مهاجرت به دنیای ش��بکه های اجتماعی به دلایل 
زیادی رخ داده اس��ت. ش��اید مهمتری��ن دلیل آن حضور 
بی وقفه مش��تریان در این فضا باشد. میلیون ها نفر هر روز 
س��اعت ها از وقت خود را در شبکه هایی مثل اینستاگرام، 
ایکس و لینکدین می گذرانند. پس طبیعی است که برندها 

نیز بخواهند جایی باشند که مشتریان شان هستند.
اما چیزی که برندها را در این مس��یر موفق یا شکست 
خورده می س��ازد، نه فقط حضور در شبکه های اجتماعی، 
بلکه ش��یوه تعامل شان با مخاطب است. بسیاری از برندها 
با حضور بی هدف یا رفتار غیرحرفه ای تصویری نامناس��ب 
از خ��ود ایجاد می کنن��د. در مقاب��ل، برندهایی که اصول 
مشتری مداری را رعایت می کنند، نه تنها مشتریان وفادار 
می سازند، بلکه از دل همین تعاملات، طرفداران سرسختی 

به وجود می آورند.
یک��ی از نکات کلیدی در این مس��یر درک این موضوع 
اس��ت که مش��تریان ش��بکه های اجتماعی به هیچ وجه 
شبیه مشتریان فروش��گاه ها یا تماس های تلفنی نیستند. 
این مخاطب ها توقع دارند پاس��خ ها سریع تر باشد، رفتارها 
صمیمانه تر به نظر برسد و البته همه چیز کمی خلاقانه تر 

ارائه شود. پس دیگر نمی توان با همان ابزارهای قدیمی به 
نیازهای آنها پاسخ داد. حالا اگر شما هم به عنوان صاحب 
ی��ک برند یا مدیر ش��بکه های اجتماعی ب��ه دنبال ایجاد 
ارتباطی موثرتر با مخاطبان تان هس��تید، وقت آن رسیده 
که اصول مشتری مداری در این فضا را بشناسید. در ادامه 
این مقاله، گام به گام به بررسی این اصول می پردازیم تا به 
شما نشان دهیم چگونه می توانید از شبکه های اجتماعی نه 
فقط به عنوان ابزاری برای بازاریابی، بلکه به عنوان سکویی 

برای جلب اعتماد و همراهی مشتریان استفاده کنید.
اصول مشتری مداری در شبكه های اجتماعی

سرعت و دسترسی ۲4 ساعته
در دنیای پرش��تاب ام��روز هیچ چیز بیش��تر از انتظار 
کشیدن مش��تریان را خس��ته نمی کند. حالا تصور کنید 
یک مشتری سوالی از برند شما داشته باشد و بعد از چند 
روز جواب��ش را بگیرد. اینجا چی��زی جز نارضایتی نصیب 
شما نمی ش��ود. پاسخگویی س��ریع یکی از اصول طلایی 
مشتری مداری در شبکه های اجتماعی است. برندهایی که 
در کوتاه ترین زمان ممکن به پیام ها، نظرات یا ش��کایات 
مشتریان پاسخ می دهند، تصویر قابل اعتمادی از خود ارائه 
می دهند. به عنوان مثال، برن��د زاپوس )Zappos( یکی 
از شرکت های پیشرو در حوزه خدمات مشتریان، همیشه 
تیم پش��تیبانی 24 س��اعته دارد تا هر لحظه پاس��خگوی 
مشتریان باشد. برای اجرای این اصل می توانید از ابزارهای 
خودکار مثل چت بات ها برای پاس��خ اولیه استفاده کنید، 
اما فراموش نکنید که مشتریان در نهایت به تعامل انسانی 
نیاز دارند. این یعنی پس از یک پاس��خ خودکار اولیه، باید 
تیم پش��تیبانی شما وارد عمل ش��ود و نیاز مشتری را به 
ط��ور کامل برطرف کن��د. از طرف دیگر، مهم اس��ت که 
این پاس��خ ها فقط سریع نبوده، بلکه حرفه ای و دقیق هم 
باشند. پاس��خ های مبهم یا بی تفاوت، هر چقدر هم سریع 
ارسال شوند، کمکی به جلب رضایت مشتریان نمی کنند. 
برندهایی مثل نایک با استفاده از لحن حرفه ای و دوستانه 
در پاس��خ های خود، این نکته را به خوبی رعایت می کنند. 
بی ش��ک حضور فع��ال در تمامی پلتفرم ه��ای مرتبط با 
کس��ب وکارتان اهمیت زیادی دارد. اگر مشتریان شما در 
اینس��تاگرام یا تلگرام حضور بیشتری دارند، تیم شما نیز 

باید آماده پاسخگویی در این فضاها باشد.
رفتار انسانی، نه ماشینی

یک��ی از بزرگ ترین اش��تباهات برندها در ش��بکه های 
اجتماعی، برخورد س��رد و ماشینی با مشتریان است. این 
رفتارها به س��رعت حس منفی ایجاد می کند و مشتریان 

را از برند دور می سازد. برای جلب توجه و اعتماد مخاطب 
باید رفتاری انس��انی و صمیمانه داش��ته باشید. این یعنی 
اس��تفاده از لحن طبیعی، ش��وخی های مناس��ب و حتی 
گاهی بیان جملات احساس��ی. به عنوان مثال، برند وندیز 
)Wendy’s( در ایک��س به خوبی از این اصل اس��تفاده 
می کند. پاس��خ های شوخ طبعانه این برند آن را به یکی از 

جذاب ترین اکانت های تجاری تبدیل کرده است.
وقتی مشتریان شما ببینند که برندتان مثل یک دوست 
واقعی به آنها جواب می دهد، احتمال اینکه به شما وفادار 
بمانند، بیشتر می شود. بنابراین سعی کنید هر مکالمه را با 
توجه به شخصیت مشتری آغاز کنید و از پاسخ های قالبی 
و تکراری پرهیز کنید. به علاوه، نش��ان دادن پشت صحنه 
فعالیت های تان یا معرفی تیم کاری، می تواند حس انسانی 
برند شما را تقویت کند. این کارها باعث می شود مشتریان 
احس��اس کنند با افراد واقعی در ارتباط هستند، نه با یک 
لوگ��وی بی جان. اگرچه باید صمیمان��ه برخورد کنید، اما 
نباید حرفه ای بودن را فراموش کنید. به یاد داشته باشید 
که هر شوخی یا رفتار دوستانه باید در چارچوبی مناسب و 

متناسب با شخصیت برندتان باشد.
مشتریان در مرکز توجه

یکی از اصول کلیدی در مش��تری مداری این اس��ت که 
مشتریان حس کنند مهمترین بخش از معادله کسب و کار 
شما هستند. این اصل در شبکه های اجتماعی هم اهمیت 
دوچندان��ی دارد، زیرا مخاطب به ش��دت به نحوه تعامل 
برندها حساسند. برای این کار، می توانید مشتریان تان را در 
محتوای خود سهیم کنید. به عنوان مثال، برند کوکاکولا در 
کمپین معروف »یک کوک به اشتراک بگذار« از مشتریان 
خواست بطری های ش��ان را با نام خودشان یا عزیزان شان 
س��فارش دهند و عکس آن را در ش��بکه های اجتماعی به 
اش��تراک بگذارند. این کمپین موفق ش��د مشتریان را به 

بخش مهمی از هویت برند تبدیل کند.
همچنین به نظرات و پیشنهادهای مشتریان توجه کنید 
و نشان دهید که صدای آنها شنیده می شود. اگر مشتریان 
شما پیشنهادهایی برای بهبود محصولات یا خدمات دارند، 
آنها را بررس��ی کرده و نتایج را با شفافیت اعلام کنید. این 
کار باعث می شود آنها احساس کنند در تصمیم گیری های 

برند شما نقش دارند.
یک روش دیگر برای اجرای این اصل برگزاری مسابقات 
یا نظرسنجی ها در شبکه های اجتماعی است. این فعالیت ها 
نه تنها تعامل بیش��تری ایجاد می کند، بلکه به مش��تریان 
فرصت می دهد تا بخش��ی از داس��تان برند شما باشند. به 

یاد داشته باشید، تعامل با مشتریان فقط به معنای پاسخ 
دادن به نظرات آنها نیس��ت. گاه��ی می توانید با تقدیر از 
مشتریان وفادار یا ارسال پیام های قدردانی شخصی، حس 
ارتباط نزدیک تری ایجاد کنید. در نهایت، تلاش کنید هر 
مشتری را یک فرد منحصربه فرد ببینید، نه یک شماره یا 
آمار. برخوردهای شخصی سازی شده، مثل ذکر نام مشتری 
در پاس��خ ها، می تواند تأثیر قابل توجهی در جلب اعتماد و 

وفاداری آنها داشته باشد.
تولید محتوای ارزشمند

مش��تریان در ش��بکه های اجتماعی از شما انتظار دارند 
که محتوای جذاب، کاربردی و مرتبط با نیازهای شان ارائه 
کنید. اگر محتوای ش��ما فقط تبلیغاتی و یک طرفه باشد، 

خیلی زود از نگاه مخاطبان خسته کننده می شوید.
برای ش��روع بای��د نیازها و علایق مش��تریان خود را به 
خوبی بشناس��ید. این یعنی بررسی پرس��ش ها، نظرات و 
حتی تعاملات گذش��ته آنها. به عنوان مثال، برند دوپونت 
)DuPont( ب��ا تحلیل رفتار مخاطبان��ش در لینکدین، 
محتوایی آموزشی درباره موضوعات مورد علاقه مشتریانش 

منتشر کرد و تعامل بیشتری به دست آورد.
یکی دیگر از راه های ارائه محتوای ارزشمند، استفاده از 
داستان سرایی اس��ت. برندهایی که از قدرت داستان برای 
ارتباط با مخاطبان اس��تفاده می کنند، تأثیر عمیق تری بر 
آنها می گذارند. داس��تان ها احساسات را درگیر می کنند و 
برند را از یک فروش��نده ساده به یک همراه نزدیک تبدیل 
می کنند. علاوه بر این، محتوای شما باید بصری و خلاقانه 
باش��د. اس��تفاده از تصاویر باکیفیت، ویدئوهای جذاب یا 
اینفوگرافیک های کاربردی، می تواند محتوای ش��ما را به 
چی��زی تبدیل کند که مخاطبان بخواهن��د آن را ذخیره 
کنند یا به اش��تراک بگذارند. همچنین محتوای خود را به 
روز نگه دارید. اگر یک مطلب آموزش��ی یا خبری قدیمی 
است، آن را اصلاح کنید و دوباره به اشتراک بگذارید. این 
کار نش��ان می دهد که برند شما همواره در حال یادگیری 
و به روزرس��انی است. یادتان باش��د که محتوای ارزشمند 
باید همواره با صدای برند ش��ما همخوانی داش��ته باشد. 
اگر برندتان رس��می است، از لحن حرفه ای استفاده کنید. 
اگر برندتان دوس��تانه و خلاقانه اس��ت، همین لحن را در 

محتواهای خود حفظ کنید.
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